

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈



ယခုရက်စွဲမှတ်တမ်းပါ အချက်အလက်များသည် မြန်မာ့အရေး လေ့လာသူများအဖွဲ့၏ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်မှ ဒီဇင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့အတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများ၊ ဆွေးနွေးမှုများနှင့် တခြားသော ဆက်စပ်သတင်း များအား မီဒီယာများမှတစ်ဆင့် မှတ်တမ်းတင်ထားသော ရက်အလိုက် ငြိမ်းချမ်းရေးသတင်း စုစည်းချက်များ ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် ရက်စွဲမှတ်တမ်းပါအချက်အလက်များသည် မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများ၏ အမြင်နှင့် အဘော်မဟုတ်ဘဲ ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် ပတ်သက် သော မီဒီယာဖော်ပြချက်များအား စုစည်းပေးထားခြင်းသာဖြစ်ပါသည်။ မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့မှ ထုတ်ဝေလျက်ရှိသော ငြိမ်းချမ်းရေး ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်းများ အား ပိုမိုကောင်းမွန်စေရန်အတွက် အကြံပြုချက်များပေးပါရန် အကူအညီ တောင်းခံအပ်ပြီး အကြံပြုချက်များ ပေးပို့လိုပါက program@gmail.com နှင့် ဖုန်း - 09-798560989 တို့ကို ဆက်သွယ်နိုင်ပါသည်။

မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့

လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ

ရှမ်း

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် သီပေါမြို့နယ် နားမခေါ်အုပ်စုဝင် ခိုင်းဟိုင်းရွာ အရှေ့ဘက်၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) နှင့် သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([ShanNews](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် ကျင်ဆန်းကျောကျေးရွာ မြန်မာတရုတ် နယ်စပ်မျဉ်းရှိ ဟိုနောင်စခန်း၌ တာဝန်ယူထားသည့် နမ့်ခမ်းပြည်သူ့စစ်များအား အမည်မသိ လက်နက်ကိုင်မှ ဝင်ရောက် ချောင်းမြောင်း ပစ်ခတ်ခဲ့ရာ နမ့်ခမ်း ပြည်သူ့စစ်သူ ၃ ဦးပွဲချင်းသေဆုံးပြီး ၊ ၂ ဦးမှာ ဒဏ်ရာ အနည်းငယ်ရရှိခဲ့ကြောင်း မူဆယ်မြို့ ဂရုဏာ လူမှုကူညီရေး အသင်းမှ ဦးသောင်းထွန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ ([ShanNews](#)) ([NMG](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့ နေ့လည်ပိုင်းတွင် လားရှိုးမြို့နယ် မန်ဆန်းကျေးရွာအုပ်စု ဝမ်နားကျေးရွာအနီး၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) နှင့် မြောက်ပိုင်း မဟာမိတ် တပ်ဖွဲ့ဝင်များဖြစ်သည့် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([Taifreedom](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့ နံနက် ၇ နာရီအချိန်ခန့်တွင် လားရှိုးမြို့နယ် မန်ဆန်းကျေးရွာအုပ်စု ဝမ်နားကျေးရွာအနီး၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) နှင့် မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များဖြစ်သည့် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([Taifreedom](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့တွင် ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် တာမိုးညဲမြို့နယ်ခွဲ မကောက်တောင်နှင့် ကွတ်ခိုင်လွယ်ကန်ကျေးရွာ တစ်ဝိုက်၌ နံနက် ၇ နာရီမှ ၇:၃၀ထိ ၁ ကြိမ်၊ ၉ နာရီမှ ညနေ ၆:၃၀ထိ ၁ ကြိမ်၊ နေ့လည်ပိုင်း ၂:၃၀မိနစ် မှ ၂:၄၀ထိ ၁ ကြိမ် မြန်မာ့တပ်မတော် နှင့် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် TNLA တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([RFA](#)) ([TNLA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် တာမိုးညဲနယ် (ခွဲ) လွယ်ကန်တောင်အနီး၌ မြန်မာ့တပ်မတော်တပ်မ ၇၇ လက်အောက်ခံ ခမရ ၁၀၁ နှင့် တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA) တို့ တရက်တည်းတွင် တိုက်ပွဲ ၃ ကြိမ်ခန့် ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ၇ နာရီမှ ၁၀ နာရီအထိ ၁ကြိမ်၊ နေ့လည် ၂:၅၀ တွင် ၁ ကြိမ်၊ ညနေပိုင်းတွင် ၄:၄၅ မှ ၄:၅၀ အထိ ၁ ကြိမ် ဖြစ်ပွားခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး လက်ရှိ ဒီဇင်ဘာလအတွင်း မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် TNLA တို့ တိုက်ပွဲစုစုပေါင်း ၆ ကြိမ်အထိ ဖြစ်ပွားထားပြီးဖြစ်ကြောင်း TNLA မှ သတင်းထုတ်ပြန်ထားပါသည်။ ([RFA](#)) ([TNLA](#)) ([TheVoice](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် နားမခေါ်အုပ်စု ဟိုနားကျေးရွာ အရှေ့ဘက် ၂ မိုင်ခန့်အကွာ၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့တို့ နံနက် ၈:၄၅ အချိန်တွင် တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည် ဟု Shan News သတင်းဌာနမှ ထုတ်ပြန်ထားသည်။ ([ShanNews](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့တွင် နမ့်ဆန်မြို့နယ် လုံတောက်ကျေးရွာနှင့် ဇယ်လန်ကောက်ကျေးရွာကြား၌ မြန်မာ့တပ်မတော် ၇၇ လက်အောက်ခံ ခမရ ၁၀၁ နှင့် တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA) တို့ နေ့လည်ချိန် ၁:၁၀ နာရီမှ ၁:၄၅ အထိ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲအတွင်း မြန်မာ့တပ်မ

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

ဒုတိယကြိမ် (၁) ဦးနှင့် တပ်ကြပ်ကြီး (၁) ဦး ဒဏ်ရာပြင်းထန်စွာ ရရှိခဲ့သည်ဟု ဇယ်ဘန်ကောက်မျက်မြင်ဒေသခံများကပြောခဲ့သည်ဟု TNLA သတင်းဌာနမှ ထုတ်ပြန်ထားသည်။ [\(TNLA\)](#)

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်တောင်ပိုင်း လွိုင်လင်မြို့နယ် တောင်နောက်ကျေးရွာအုပ်စု ဆိုင်းငင်းကျေးရွာအနီး၌ သျှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ\ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SS) တပ်ဖွဲ့ထံမှ အင်အား ၂၀ ခန့် ပအိုဝ်းကိုရင်လေးအဖွဲ့တို့မှ နေ့လည် ၃ နာရီအချိန်ခန့်တွင် ခါးဖြင့်တိုက်မှုဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ခိုက်မှုအတွင်း RCSS/SS တပ်သား ၂ ဦးဒဏ်ရာရရှိ၍ ပအိုဝ်းကိုရင်လေး အဖွဲ့မှ ၄ ဦးသေးဆုံးခဲ့သည် ဟု RCSS ပိုင် Taifreedom သတင်းဌာနတွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Taifreedom\)](#)

ရခိုင်

❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၉၊ ၃၀ရက်နေ့တွင် ဘူးသီးတောင်မြို့ အထက်ဘက်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့အကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(ULA/AA\)](#)

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် ဘူးသီးတောင်မြို့မြောက်ဘက် စိုင်းပြင်ချောင်းတစ်ဝိုက်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့အကြား တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(ULA/AA\)](#)

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် နဟန်းနှင့် ဝါးနက်ရုံကြား၌ မြန်မာ့တပ်မတော် ဘူးသီးတောင်အခြေစိုက် ခမရ (၅၆၄) နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့အကြား နံနက် ၈:၃၀ မှ နေ့လည် ၁:၃၀ အထိ ပြင်းထန်စွာ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲအတွင်း မြန်မာ့တပ်မတော်ဖက်မှ အနည်းဆုံး (၇) ဦးခန့်ကျဆုံး ခဲ့ပြီး ဒဏ်ရာရသူလည်း (၁၀) ဦးထက်မနည်းရှိခဲ့သည်ဟု Northan Alliance Burma Page တွင် ဖော်ပြခဲ့သည်။ [\(NAB\)](#) [\(ULA/AA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၄ ရက်နေ့တွင် “အောက်နဟန်း” နှင့် “ဝါးနက်ရုံ” ကျေးရွာ အကြား၌ မြန်မာ့တပ်မတော် ဘူးသီးတောင်အခြေစိုက်၊ ခမရ (၅၆၄) နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့အကြား နံနက် ၈:၃၀ တွင် ၁ကြိမ် ညနေ ၆:၃၀ မိနစ်တွင် ၁ကြိမ်၊ နံနက် ၉ နာရီမှ ၉:၃၀ အထိ ၁ကြိမ်၊ နယ်စပ်မှတ်တိုင် BP-63 မြောက်ဖက် (၁) ကီလိုမီတာ အကွာအဝေး၌လည်း တစ်ကြိမ်ထပ်မံ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲအတွင်း အထိအခိုက်အကျအဆုံးများကို လောလောဆယ်အတိအကျ မသိရသေးသော်လည်း မြန်မာ့တပ်မတော်ဘက်မှ အနည်းဆုံးနှစ်ဦး (မျက်မြင်) ကျဆုံးခဲ့ပြီး ဒဏ်ရာရရှိသူအချို့ ရှိခဲ့သည် ဟု ရက္ခိုင့်တပ်မတော်ပိုင် (The Arakan Army) Facebook Page တွင်ဖော်ပြထားသည်။ ([ULA/AA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၅ ရက်နေ့တွင် ရသေ့တောင်မြို့နယ်၊ ရေစိုးချောင်းကျေးရွာ၏ အရှေ့မြောက်ဘက် မီတာ ၈၀၀ ခန့်အကွာ၌ ၁ကြိမ်၊ ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် ဝါးနက်ရုံနှင့် နဟန်းရွာအကြား၌ ၁ကြိမ် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([RFA](#)) ([Irrawaddy](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၆ ရက် နံနက်ပိုင်းတွင် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ်၊ ပြင်ချောင်းကျေးရွာ၏ အရှေ့ဘက် မီတာ ၄၀၀ ခန့်အကွာ၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့အကြား တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲဖြစ်စဉ်အတွင်း ULA/AA အဖွဲ့မှ အလောင်း ၄ လောင်း၊ အမ်(၂၂)သေနတ် ၂ လက် နှင့် ဆက်စပ် ပစ္စည်းများအား သိမ်းဆည်းရမိ၍ တပ်မတော်ဘက်မှ အရာရှိ ၂ စစ်သည်အချို့ ကျဆုံး၊ ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်ဟု တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Military](#)) ([MMtime](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၈၊ ၉ ရက်နေ့တွင် ဖက်ဝန်းချောင်းကျေးရွာ၏ အနောက်ဘက် မဲခေါင်ချောင်းဝ၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့ခြင်းကြောင့် လက်နက်ကြီးပေါက်ကွဲသံများနှင့် လက်နက်ငယ် ပစ်ခတ်သံများကြောင့် အမျိုးသား ၁၉ဦး၊ အမျိုးသမီး ၂၃ ဦး စုစုပေါင်း ၄၂ ဦးသည်ရွာမှ ထွက်ပြေး တိမ်းရှောင်ခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် ဘူးသီးတောင်မြို့၊ “မြို့မချောင်းရွာ” အနီး၊ “ဖုန်ညိုလိပ်ရွာ” အရှေ့မြောက် (၇) ကီလိုမီတာအကွာအဝေးရှိ “စိုင်းဒင်ချောင်း” ၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲအတွင်း လက်နက်ကြီးများဖြင့် အကြိမ် (၅၀) ခန့် ပစ်ခတ်တိုက်ခတ်ပြီး နံနက်မှ ညနေပိုင်းအထိ တိုက်ခိုက်ခဲ့သည်ဟု The Arakan Army သတင်း Page တွင်ဖော်ပြခဲ့သည်။ ([ULA/AA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ရက်နေ့တွင် နေ့လည် ၂ နာရီခွဲတွင် ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း၊ လွိုင်လင်မြို့နယ်၊ တောင်နောက်ကျေးရွာအုပ်စု၊ နမ်းဟူးရွာက ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးနှင့် ရွာသား ၃ ဦးတို့သည် ကျေးရွာ ရေရရှိရေးအတွက် ရေပိုက်သွယ်ဖို့ ရေထွက်ဦးရှိရာကို သွားရာ သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ - သျှမ်းပြည်တပ်မတော်(RCSS/SSPP)၏ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားပြီး ၊ အဖမ်းခံထားရသည့် ကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးနှင့် ရွာသားတွေကို လွှတ်ပေးဖို့ သွားရောက်ညှိနှိုင်းသည့် ရွာသားများအား သေနတ်ဖြင့် ပစ်ခတ်ခဲ့သဖြင့် ရွာသား(၅)ဦး သေဆုံးပြီး(၃)ဦး ထိခိုက်ဒဏ်ရာရခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#)

စစ်ဘေးရှောင်

ရှမ်း

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့တွင် မိုင်းကိုင်နယ် ဟိုခိုင်းအုပ်စု ဝမ်ပဲန်ဝဲန် (ပျဉ်ဝင့်ရွာ)၌ မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်တပ်နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) တို့အကြား ဖြစ်ခဲ့သော တိုက်ပွဲများကြောင့် ဓမ္မပိဟာရ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်းသို့ ရောက်ရှိလိုလှုံ နေသော စစ်ဘေးရှောင်များ ၃၀၀ခန့်မှာ ယနေ့တိုင်နေရပ်မပြန် နိုင်သေးသည့်အပြင် အစား အသောက်များနှင့် အိပ်ရာထိုင်ခင်းများ လိုအပ်နေသည်။ "RCSS စစ်သားတွေရွာထဲရောက်နေချိန် SSPP ကဝင်လာလို့ အချင်းချင်း ပစ်ခတ်တာ။ ကျမတို့ထွက်ပြေးတာ အဝတ်အစားမပြောနဲ့ ဖိနှပ်တောင် မရလိုက်ဘူး။ ဒီမက်ချီနက်ရွာကဘုန်းကြီးကျောင်းမှာဘဲ တည်းရနေရအဆင်ပြေလို့ ဒီအထိရောက်အောင်လာကြတာ။ တချို့လည်း ဒီအထိမရောက်နိုင်တဲ့သူတွေ တောထဲမှာ အိပ်ကြတယ်။ လက်နက်ကြီး ကြောက်လို့ထွက်ပြေးတာပါ။ တကယ်တော့ ပစ္စည်းတွေကိုတော့ စိတ်မပူရပါဘူး။ ဒီ ၂ ဖွဲ့က ပစ္စည်းတွေကိုမယူဘူး။ မဖျက်ဆီးဘူး " - ဟု စစ်ဘေးရှောင် အမျိုးသမီးကြီး တဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(ShanNews\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်း ၉:၃၀ နာရီအချိန်တွင် ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း မိုင်းကိုင်မြို့နယ် ဟိုခဲကျေးရွာအုပ်စု ပျဉ်ဝင့်ကျေးရွာအတွင်း၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA)နှင့် သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA)တို့ ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် တိုက်ပွဲကြောင့် ပျဉ်ဝင့်ကျေးရွာမှ သက်ကြီးရွယ်အိုနှင့် ကလေးများ၊ သံဃာတော်များ အစိုးရကျောင်းဆရာမနှင့် ရွာသူ ရွာသား ၁၀၀ ကျော်သည် မန်ချီနတ်ဘုန်းကြီးကျောင်းသို့ ထွက်ပြေး တိမ်းရှောင်ခဲ့သည်။ [\(Marnagar\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်တွင် ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း မိုင်းကိုင်မြို့နယ် ဟိုခဲကျေးရွာအုပ်စု ပျဉ်ဝင့်ကျေးရွာ၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) နှင့် သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေး ပါတီ (SSPP/SSA)တို့ ဖြစ်ပွားခဲ့သည့်တိုက်ပွဲကြောင့် မတ်ချီနတ်ကျေးရွာရှိ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်းသို့ ရောက်ရှိနေသော စစ်ရှောင် ၁၀၀ ကျော်သည် ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် နေရပ်သို့ ပြန်ခဲ့သည်။ "တအာင်းနှစ်သစ်ကူးမတိုင်ခင် တစ်ရက်အလိုမှာ နေရပ်ပြန်သွားကြပါပြီ။ နှစ်ဖက်တပ်ကလဲ ကျေးရွာကနေတော့ ဆုတ် ရွာသွားပြီ။ ဒါပေမဲ့ စစ်ရေးသတိထားမှုတော့ ရှိနေတုန်းဘဲ။ တိုက်ပွဲက အချိန်မရွေး ပြန်ဖြစ်နိုင်တဲ့ အခြေအနေ ဖြစ်နေ တယ်" ဟု အသက် ၂၈ နှစ်အရွယ် ဒေသခံတစ်ဦးမှ ဒီဇင်ဘာ ၁၂ ရက်တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(Marnagar\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားမခေါ်အုပ်စုဝင် ခိုင်းဟျိုးရွာ အရှေ့ဘက်၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) နှင့် သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA)တို့ တိုက်ပွဲကြောင့် ဒေသခံရွာသား ၃၀၀ ခန့် ခိုင်းဟျိုးဘုန်းကြီးကျောင်းသို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့သည်။ “တိုက်ပွဲက တညလုံးငြိမ်နေပြီးဒီမနက် ၇ နာရီမှ ထပ်ကြားတယ်။ ရွာသားတွေ ထပ်ပြေးလာတယ်။ မနက်အစောပိုင်းတုန်းက ၃၀၀ လောက် ရှိမယ် ဘုန်းကြီးကျောင်းမှာ။ လယ်ယာ သီးနှံတွေချိန်ခို နေခင်းပိုင်းမှာကျတော့တချို့ အခြေအနေ ပြန်သွားကြည့်တယ်။ တချို့တော့ကျောင်းမှာဘဲရှိနေတုန်းဘဲ။”- ဟု စိုင်းထင်အောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([ShanNews](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားမခေါ်အုပ်စုအတွင်း၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) နှင့် သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA)တို့ တိုက်ပွဲကြောင့် ဒေသခံ ရွာသား ၃၀၀ ကျော် နားမခေါ်ဘုန်းကြီးကျောင်း သို့ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့သည်။ “ဒီတခါတော့ သျှမ်းတပ်အချင်းချင်း မဟုတ်တော့ဘူး ။ အစိုးရတပ်နဲ့ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့တဖွဲ့။ SSPP/SSA နဲ့လား RCSS/SSA နဲ့လား သေချာမသိရဘူး။ ဒီဘက်မှာ က ၂ ဖွဲ့လုံးသွားလာနေတာကိုး။ အခုတော့ နားမခေါ်ကိုရောက်နေတာ စာရင်းအရ ၃၃၇ ယောက်ရှိပြီ ။ လမ်းမှာတဖွဲ့ဖွဲ့လာနေတုန်း” - ဟု ဟိုနားရွာသားတစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ ([SahnNews](#))

ကချင်

- ❖ ကချင်ပြည်နယ် ဒေသအတွင်း သွားလာရေး ခက်ခဲသော စစ်ရှောင်စခန်းများ၌ ၂၀၁၈ ခုနှစ် ဆောင်းရာသီတွင် အအေးဒဏ်ကြောင့် အနွေးထည်များနှင့် စောင်များ အကူအညီ လိုအပ်နေပြီး သွားလာရခက်ခဲသော စစ်ရှောင်စခန်းများဖြစ်သည့် Chipwi စစ်ရှောင်စခန်း နှင့် Sha-it Yang စစ်ရှောင်စခန်း များတွင် အနွေးထည်နှင့် အစားအသောက်များ အလွန်ခက်ခဲနေကြောင်း Chipwi စစ်ရှောင်တာဝန်ခံ Sara Zawng Dai မှ KNG သတင်းဌာနသို့ပြောခဲ့သည်။ “ယခုအချိန်မှာတော့ ကျနော်တို့မှာ အနွေးထည် စောင်တွေလိုအပ်နေတယ်။ အသက်ကြီးတဲ့ အဘိုးအဘွားတွေဆို အနွေးခင်းတွေ ပိုပြီးလိုအပ်တာပေါ့။ အလွန်အေးတဲ့အတွက် လူကြီး လူငယ် ကလေးက အစ ကျန်းမာရေးဂရုစိုက်ရတယ်။ ပြီးရင် ဒီဒေသတွေမှာက အလွန်အေးတဲ့ ဒေသဖြစ်တဲ့အတွက် ဘာမှ စိုက်ပျိုးလို့မရဘူး။ အစားအသောက်ပိုင်းတွေလည်း ခက်ခဲတယ်။ ထောက်ပံ့ရေးတွေကလည်း အခုနောက်ပိုင်းက ပိုပြီးနည်းပါးလာတယ်” ဟု ပြောခဲ့သည်။ Chipwi စစ်ရှောင်စခန်း နှင့် Sha-it Yang စစ်ရှောင်စခန်း တစ်ခုစီမှာ စစ်ရှောင်ပြည်သူ ၂၀၀၀ ထောင်ကျော် ရှိသည်။ ([KachinNews](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ မြစ်ကြီးနားမြို့ ပမ္မတီးနယ်မြေ(၅) စစ်ရှောင်စခန်းများတွင် မိုကာကာတဲဖြင့် သာဆောက်၍ နေထိုင်သောကြောင့် စစ်ရှောင်များ အအေးဒဏ် ဆိုးရွားစွာ ခံစားနေရသည်။ "ကျနော်တို့ ဒီကိုရောက်လာ ၃လကျော်ရှိလာပြီ။ အခုဖြစ်နေတဲ့ပြဿနာက ဆောင်းတွင်းဆိုတော့ အရမ်းအေးတယ်။ တဲကမိုးကာတဲဆိုတော့ မြင်တဲ့အတိုင်းဘဲ။ ကာတဲမိုးကာကမလောက်တော့ လုံလုံခြုံခြုံကာလို့ မရဘူး။ မနက်ပိုင်းဆိုရင် နှင်းတွေစိမ့်ပြီး အရမ်းအေးတယ်။ အဓိကတော့ ကလေးတွေ၊ အသက်ကြီးတဲ့သူတွေအတွက် ကျန်းမာရေးအတွက် အလွန်စိုးရိမ်ရတယ်လို့။" ဟု စစ်ရှောင်တာဝန်ခံ ဦးအားဖီမှ ပြောခဲ့သည်။ ထိုစခန်းတွင် လီဆူ တိုင်းရင်သား အများဆုံးဖြစ်၍ စုစုပေါင်း ၁၅၆ ဦးခန့်ရှိသည်။ ([KachinNews](#))
- ❖ ကချင်ပြည်နယ် မြစ်ကြီးနားမြို့ ၌ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်တွင် ပံ့ပိုးကူညီနေသည့် နီပွန်ဖောင်ဒေးရှင်းနှင့် ကချင်နှစ်ခြင်း ခရစ်ယာန် အဖွဲ့ချုပ် KBC တို့တွေ့ရသလို စစ်ဘေးရှောင်များအတွက် ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် စားနပ်ရိက္ခာ တင်ပို့နိုင်ရန် ဆွေးနွေးမည်ကြောင်း "ကျနော်တို့က နီပွန်ဖောင်ဒေးရှင်းကို ပြောပြပြီး တော့မှ ကျနော်တို့ တရုတ်နဲ့ ဘယ်လိုညှိ ထား သလဲမသိဘူး။ ဆိုတော့ တရုတ်နဲ့ ဂျပန် ဒီနီပွန်ဖောင်ဒေးရှင်းနဲ့ ညှိနှိုင်းလို့လည်း ပါဝင်မယ်လို့ ကျနော်ထင်တယ်လေ။ ဆိုတော့ အဲဒါတွေ ကျနော်တို့ ပြန်ပြီး အဖြေရှာရမှာပေါ့" ဟု KBC ဥက္ကဋ္ဌဒေါက်တာ ခါလမ်ဆမ်ဆွန်မှ ပြောခဲ့သည်။ နယ်စပ်တွင်ရှိသော IDPs Camp များတွင် လူပေါင်း ခြောက်သောင်း ခုနစ်သောင်းနီးပါးခန့်ရှိသည်ဟု ၎င်းကပြောခဲ့သည်။ ([NMG](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်တွင် ပံ့ပိုးကူညီနေသည့် နီပွန်ဖောင်ဒေးရှင်းနှင့် ကချင်နှစ်ခြင်းခရစ်ယာန် အဖွဲ့ချုပ် KBC တို့ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲတွင် နီပွန်ဖောင်ဒေးရှင်းအနေဖြင့် အစိုးရ အုပ်ချုပ်မှုအောက်တွင်သာ လူမှုဖူလုံရေးလုပ်ဆောင်သွားမည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ ထို့အပြင် နီပွန်ဖောင်ဒေးရှင်းမှ တာဝန်ရှိသူများနှင့် ကချင်နှစ်ခြင်း ခရစ်ယာန်အဖွဲ့ ချုပ်တို့၏ တွေ့ဆုံပွဲတွင် အပစ်ခတ်ရပ်စဲရေးစာချုပ်တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးရန် ဖိအားပေးခဲ့သည်။ "သူ့ရဲ့ ဒီငြိမ်းချမ်းရေး လူမှုကူညီရေးက အစိုးရရဲ့ တပက်သတ် အသုံးချခံရတဲ့ ကူညီမှုမျိုး ဖြစ်နေတာကို ကျနော်တို့ တွေ့ရတယ်။ သူကဘာပြောလဲဆိုတော့ နီပွန်ဖောင်ဒေးရှင်းက အစိုးရ နဲ့ ဆက်သွယ်လို့ရတဲ့နေရာမှာပဲ သူတို့လုပ်တာ ပေါ်လစီရှိတာပေါ့။ အစိုးရမသိပဲနဲ့ ကျနော်တို့ဒီ အစိုးရနဲ့ ဆန့်ကျင်တဲ့ဘက်မှာ သူတို့မလုပ်ဘူး" ဟု ကချင်နှစ်ခြင်း ခရစ်ယာန်အဖွဲ့ချုပ် ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာ ခါလမ်ဆမ်ဆွန်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([NMG](#))

ရခိုင်

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၄၊ ၅၊ ၆ ရက်နေ့များတွင် ဖြစ်ခဲ့သော ရခိုင်ပြည်နယ် ပုဏ္ဏားကျွန်းမြို့နယ် ဖက်ဝန်းချောင်းကျေးရွာအနီး၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ တိုက်ပွဲများကြောင့် ဒေသခံရွာသား အမျိုးသား ၁၉ ဦး၊ အမျိုးသမီး နှင့် ကလေးငယ် ၂၃ ဦး စုစုပေါင်း ၄၂ ဦး တို့သည် အထက်သင်ပုန်းတန်းကျေးရွာသို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့သည်။ "ရွာနားအနီးတဝိုက်မှာဆိုတော့ သေနတ်သံတွေကြားပြီး ကြောက်လို့ထွက်ပြေးလာကြတာ။ အခုကတော့ သင်ပုန်းတန်းကျေးရွာ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်းမှာပဲ ခေတ္တခကာခိုလှုံနေကြတယ်။ သူတို့မှာအခက်အခဲက စားဖို့သောက်ဖို့ရယ် ခေါင်းအုန်း၊ စောင်း၊ ခွက်တွေတောင် မပါဘူး" ဟု AA ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ခိုင်သုခမှ ပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#)) ([Irrawaddy](#)) ([Mizzima](#))

အခြား

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် UN ရုံးရှေ့၌ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ရက်နေ့မှ စတင်ပြုလုပ်မည့် notification interview ကိစ္စအား သဘောမတူသည့် အနေဖြင့် အိန္ဒိယရောက် ရာနှင့်ချီသော ချင်းဒုက္ခသည်များ ဆန္ဒပြခဲ့သည်။ “UNHCR ဆုံးဖြတ်ထားသည့်အတိုင်း ရွေးချယ်စရာ နည်းလမ်း (၁) နှင့် (၂) ရွေးချယ်ရမည့် Notification Interview ကိစ္စကို ဆန္ဒပြဖို့ အစကနေ စီစဉ်ပြီးသားဖြစ်တယ်။ ဒါပေမယ့် UNHCR ရဲ့ အခြေအနေကို ကျနော်တို့ စောင့်နေတယ်။ Notification Interview ကို မနက်ဖြန် စဖို့လုပ်ထားတယ်။ မစခင်မှာ ကျနော်တို့ လုံးဝသဘောမတူဘူးဆိုတာ ပြတဲ့အနေနဲ့ ခုလို ဆန္ဒပြရခြင်းဖြစ်တယ်။ အခုဆန္ဒပြတဲ့ပွဲမှာ ချင်းဒုက္ခသည် အားလုံး သွားချင်တယ် ဒါပေမယ့် UN ရုံးရှေ့မှာက နေရာသိပ်မရှိဘူး ဒါကြောင့် ကျနော်တို့ ကော်မတီလူကြီးတွေ၊ သက်ကြီးရွယ်အိုတွေကိုရွေးပြီး လူ ၁၀၀ လောက် သွားကြတယ်။” ဟု နယူးဒေလီမြို့ရှိ Chin Human Right Organization (CHRO) ရုံးတာဝန်ခံ Salai Cung Dawt မှပြောခဲ့သည်။ ([Khonumthung](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် ပိတ်မိပြည်သူများလွတ်မြောက်လာရန်အတွက် ဆန္ဒပြဦးဆောင်ခဲ့သော ကချင်လူငယ်၃ဦးကို ဒီဇင်ဘာ(၇)၊ ယနေ့မနက် မြစ်ကြီးနား မြို့နယ် တရားရုံးတွင် ထောင်ဒဏ်၆လ နှင့်ငွေဒဏ် ကျပ်၅သိန်း အဖြစ်အပြီးသတ် စီရင်ချက် ချမှတ်ခဲ့သည်။ ထို့သို့ ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်မှုအပေါ် ကချင် ဒေသ အရပ်ဖက် အဖွဲ့အစည်းများ၊ လူငယ်အဖွဲ့များမှ ဆန္ဒထုတ်ဖော်ခဲ့ပြီး ဆန္ဒဖော်ထုတ်ပွဲတွင် မြစ်ကြီးနား၊ ဝိုင်းမော်ရှိ လူထု နှင့် စစ်ပြေးဒုက္ခသည်များ စုစုပေါင်း ၅၀၀၀ ကျော်ပါဝင်ခဲ့ကြခဲ့သည်။ ([KachinNews](#)) ([KachinNews](#)) ([KachinWave](#))

လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှု

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်တောင်ပိုင်း လင်းခေးခရိုင် မိုင်းပန်မြို့နယ် နားမွန်ကျေးရွာအုပ်စု အတွင်း၌ နေထိုင်သည့် ဒေသခံများအား ဒေသတွင်းလှုပ်ရှားနေသည့် မြန်မာ့ တပ်မတော်နှင့် ပအိုဝ်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် PNL A တို့မှ ပူပေါင်း၍ နေရပ်ပြောင်းရွှေ့ခိုင်းခဲ့သည်။ “ ဗမာတပ်နဲ့ ပအိုဝ်း PNL O တို့ က ကျေးရွာအငယ်လေးတွေကို တစုတစည်းတည်း ဖြစ်စေချင်လို့ ပြောင်းခိုင်းတာ။ အခု ပြောင်းခိုင်းတဲ့ကျေးရွာတွေက အိမ်ခြေ နည်းတဲ့ရွာတွေပါ။ အဲ့ရွာတွေကို သူတို့ လက်အောက်မှာ နေခိုင်းစေချင်တဲ့သဘောပါပဲ” ဟု ဝိုင်းကမ်မှ ပြောခဲ့သည်။ PNL O/PNL A ၏ ပြန်ကြားရေးဌာနကမူ RCSS/SSA ပိုင် Taifreedom ဝက်ဆိုက်တွင်ဖော်ပြထားသော ရွာသားများအား အဓမ္မနေရာပြောင်းရွှေ့ခိုင်းမှုသတင်းမှာ မှန်ကန်မှုမရှိကြောင်း၊ PNL O/PNL A သည်လူမျိုးရေး ပဋိပက္ခဖြစ်စေမှုများကိုရှောင်ကြဉ်ကြောင်း အစရှိအချက်များပါရှိသောကြေငြာချက်တစောင်ကို ဒီဇင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([ShanNews](#)) ([TheVoice](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့ နေ့လည် ၁၁ နာရီတွင် ရှမ်းပြည်တောင်ပိုင်း လင်းခေးခရိုင် မိုင်းပန်မြို့နယ် နားမွန်ကျေးရွာ၌ မြန်မာ့တပ်မတော် ခြေလျင်တပ်ရင်း (၂၉၆) တပ်ရင်း နှင့် ပအိုဝ်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (PNLO/PNLA) တပ်ဖွဲ့မှ တာဝန်ရှိသူများ နားမွန်ကျေးရွာအတွင်းရှိ ကျေးရွာဒေသခံများအား အစည်းအဝေးခေါ်ယူပြီး ပန်ပိကျေးရွာရှိ ကျေးရွာအုပ်စု အုပ်ချုပ်ရေးမှူး နေအိမ်တွင် အစည်းအဝေးပြုလုပ်၍ တပ်မတော် ခလရ (၂၉၆) တပ်ရင်းမှူးမှ ထိုဒေသတစ်ဝိုက်တွင် ပန်ပိကျေးရွာ နှင့် ဝမ်မိုင်ကျေးရွာ ၂ ရွာသာရှိရမည်ဖြစ်ပြီး ကျန်ရှိသည့် ကျေးရွာများမှ ရွာသားများ ၂ ရက်အတွင်း မိမိကျေးရွာမှ အမြန်ဆုံးစွန့်ခွာရွှေ့ပြောင်းရန် အမိန့်ပေးခဲ့ကြောင်း နှင့် PNLO တပ်ရင်းမှူးမှလည်း ၂ ရက်အတွင်း ဒေသခံများ မရွှေ့ပြောင်းပါက ပြင်းပြင်းထန်ထန် အရေးယူမည်ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(Taifreedom\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့ နေ့လည်ပိုင်းတွင် မိုးညှင်းမြို့၊ ရွာသစ်ကုန်းကျေးရွာရှိ အိမ်တစ်အိမ်၌ မြန်မာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများ ဒီမိုကရက်တစ်တပ်ဦး (ABSDF)၏ မြောက်ပိုင်းဒုဥက္ကဋ္ဌ ဦးအောင်ဆွေဦး၊ ဗိုလ်မောင်ဦးနှင့် အရပ်သား ကိုသန်းထိုက်အောင်တို့အား မြောက်ပိုင်းတိုင်းစစ်ဌာနချုပ် တိုင်ကြားချက်ဖြင့် ကချင်ပြည်နယ် မိုးညှင်းမြို့နယ်၊ ရဲတပ်ဖွဲ့မှ မတရား အသင်းဆက်သွယ်မှု အက်ဥပဒေဖြင့် ဖမ်းဆီးခဲ့သည်။ [\(Irrawaddy\)](#) [\(NMG\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့ ညနေ ၄နာရီအချိန်တွင် မိုင်းပန်မြို့နယ် နားမွန်ကျေးရွာအုပ်စု ပန်ပိကျေးရွာအနီး၌ တပ်မတော်ခြေလျင်တပ်ရင်းအမှတ် (၂၉၄)၊ ခြေမြန်တပ်ရင်းအမှတ် (၃၃၂)၊ (၅၇၅) နှင့် တာကော်-ကွန်ဟိန်းအခြေစိုက် တပ်မတော် ခြေလျင်တပ်ရင်းအမှတ် (၂၉၆) တပ်ရင်းနှင့် ပအိုဝ်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်ဖွဲ့ PNLO/PNLA ပူပေါင်းတပ်ဖွဲ့တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲဖြစ်စဉ်အတွင်း လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်မှုကြောင့် ပန်ပိကျေးရွာ ဒေသခံနေအိမ် (၂) အိမ်ထက်မနည်း မီးလောင်ပျက်စီးခဲ့သည်။ [\(Taifreedom\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် တာမိုးညွှဲ၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် TNLA တို့ တိုက်ပွဲကြောင့် ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် အမှတ် (၅) ရပ်ကွက် နေအိမ်တစ်လုံးပေါ်သို့ လက်နက်ကြီးတစ်လုံး ကျရောက်ခဲ့သည်။ တာမိုးညွှဲ (၂) ရပ်ကွက်တွင်လည်း မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် TNLA တို့တိုက်ပွဲကြောင့် ဒေသခံ လူ ၄ ဦး သေနတ်ထိမှန်ဒဏ်ရာများ ရရှိခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(Military\)](#)
- ❖ "ဝ" ပြည်သွေးစည်းညီညွတ်ရေးတပ်မတော်မှ ကာယကံရှင်များ၏ သဘောဆန္ဒမပါသည့် စစ်သင်တန်းပေးနေသော လားဟူတိုင်းရင်းသားကျမ်းစာသင် ကျောင်းသူ၊ ကျောင်းသား ၄၀ ကျော်ထံမှ ၂၁ ဦးသည် ကျိုင်းတုံမြို့သို့ ထွက်ပြေး လွတ်မြောက်လာခဲ့သည်။ "ထွက်ပြေးလာတာ ဘာမှမပါလာဘူး။ ဘောင်းဘီတိုနဲ့ အင်္ကျီတစ်ထည်နဲ့ပဲလေ။ စစ်ဝတ်စုံတွေ အားလုံးရွတ်ခဲ့ရတယ်။ တချို့ဆိုရင် နှစ်ရက် သုံးရက် ထမင်းမစားခဲ့ရဘူး။ တောတောင်တွေ ဖြတ်ပြီးတော့ ကျိုင်းတုံဘက်ကို မျက်နှာမူပြီး ထွက်ပြေးလာရတယ်။ လူကြီးတွေ အစိုးရ အဖွဲ့တွေကို တွေ့ပြီးတော့ သူတို့မှတ်ပုံတင်မရှိဘူး။ မှတ်ပုံတင်ရအောင် ဆောင်ရွက်ပေးနေပါတယ်" ဟု လားဟူ ခရစ်ယာန်အဖွဲ့ချုပ်ရဲ့ အထွေထွေအတွင်းရေး မှူး သိက္ခာတော်ရ ဆရာတော် ဒေါက်တာ လာဇရုမု ပြောခဲ့သည်။ လားဟူ အမျိုးသမီး ကျမ်းစာသင်ကျောင်းသူ ၂၀ ဦးကို ဖမ်းဆီးထားဆဲဖြစ်ကြောင်း လားဟူ နှစ်ခြင်းခရစ်ယာန်အဖွဲ့ချုပ်မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(TheVoice\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း မိုင်းတုံမြို့နယ် ဟိုခယ်အုပ်စုအတွင်း၌ ဖုန်းသုံးစွဲနေသည့် ကျေးရွာဒေသခံများအား ဖုန်းလိုင်းပိတ်ရန် သျှမ်းပြည် လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် RCSS တပ်ဖွဲ့မှ အမိန့်ပေးခဲ့သည်။ "ဒီနေ့(ဒီဇင်ဘာ ၁၀ ရက်)ပဲ သူတို့ အမိန့်ထုတ်တယ် ရွာတွေကိုလိုက်ပြောတယ်။ ဖုန်းမပိတ်တဲ့လူတွေ တွေ့ရင် လူရော ဖုန်းရော သိမ်းမယ်လို့ပြောတယ်။ ကျနော်တို့ဒီနေ့ဘဲ နောက်ဆုံး ဖုန်းသုံးရတယ်" ဟု အမျိုးသားတစ်ဦးမှ ဖုန်းမပိတ်မီ နံနက် ၁၁ နာရီဝန်းကျင်ခန့်တွင် ပြောခဲ့သည်။ ([Marnagar](#))
- ❖ ရေးမြို့နယ် ကုလားဂုတ်ကျွန်း၌ လွန်ခဲ့သောမေလအတွင်း တပ်မတော်အရာရှိ ဗိုလ်ကြီးအောင်ကိုမင်းက အရပ်သား ဦးတင်စိုးမြင့်အား သေနတ်ဖြင့် ပစ်သတ်ခဲ့သည့် အမှုအား စစ်တရားရုံးမှ စစ်ဆေးခဲ့ပြီးနောက် ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့တွင် နယ်ဘက်တရားရုံးသို့ လွှဲပြောင်းပေးခဲ့ကြောင်း "လူ့အခွင့်အရေးကော်မရှင်ရုံးက အမှုကို နယ်ဘက်တရားရုံးကို လွှဲပေးမယ်ဆိုတာ အကြောင်းကြားခဲ့တာပါ။ အမှုရုံးချိန်းဘယ်လိုရှိတယ်ဆိုတာ သက်ဆိုင်ရာက အကြောင်းကြားလာမယ်လို့ ဆိုတယ်။ မော်လမြိုင်ခရိုင် တရားရုံးမှာ စီရင်လိမ့်မယ်လို့ သိရတယ်" ဟု သေဆုံးသူ၏ဇနီး မိခင်ဆွေတင့်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([MonNews](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့ နေ့လည် ၂နာရီတွင် ၂နာရီတွင် ရှမ်းပြည်အရှေ့ပိုင်း မိုင်းတုံမြို့နယ်အတွင်း၌ ဆရာတော် ဦးဉာဏသံဝရ (ရူးဝါးဝန်းစုမ့်) အား လှူဒါန်းထားသော တရားဟော ကျောင်းဆောင်၊ ဇရပ်နှင့်ထပ်မံတည်ဆောက်မည့် စေတီတော်တစ်ဆူတို့အား "ဝ" တပ်ဖွဲ့မှ မြေထိုးစက်ကြီးများဖြင့် တူးဆွဖျက်ဆီးလိုက်ကြောင်းကို မိုင်းတုံမြို့နယ်အတွင်းရှိ ဆရာတော်တပါးမှ "ဟုတ်တယ်။ ဝ တပ်ဖွဲ့တွေ ဘာမှ လာပြီးမေးမြန်းတာမရှိဘူး။ တခါတည်းမြေထိုးစက်တွေနဲ့ လာထိုးပစ်လိုက်တာ။ ဒီလိုလုပ်ရပ်မျိုးတော့ သူတို့မလုပ်သင့်ဘူး။ ရူးဝါးဝန်းစုမ့်က အခုလိုစေတီတွေ ကျောင်းကန်တွေလုပ်နေတာဟာ ဘယ်လူမျိုးအတွက်မှမဟုတ်ဘူး။ ဗုဒ္ဓသာသနာတော်ထွန်းကားပျံ့ပွားရေးအတွက်ဘဲ လုပ်နေတာ။"- ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([ShanNews](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း လွိုင်လင်မြို့နယ် တောင်နောက်ကျေးရွာအုပ်စုအတွင်း၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS/SSA) အဖွဲ့မှ ရွာသား လေးဦးအား ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားခြင်းကြောင့် အုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးခွန်မြင့်အောင် ဦးစီး ရွာသား ၇ ဦးတို့မှ RCSS အဖွဲ့ဝင်များအား လွတ်ပေးရန်ပြောခဲ့သော်လည်း RCSS မှ လက်နက်ငယ်များဖြင့် ပစ်ခတ်ခဲ့သောကြောင့် ရွာသား ၅ ဦး သေဆုံး၊ ၃ဦး ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ပြီး ၁ ဦး ပျောက်ဆုံးလျက်ရှိသည်ဟု တပ်မတော်ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံးမှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Military](#))

အခြား

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် မြစ်ကြီးနားမြို့နယ် တရားရုံး၌ တိုက်ပွဲကြားပိတ်မိပြည်သူများ လွတ်မြောက်ရေးအတွက် ဆန္ဒထုတ်ဖော်လှုပ်ရှားမှုတွင် ဦးဆောင်သည့် ကချင်လူငယ်ခေါင်းဆောင် ကိုဇော်ဂျော်၊ ကိုလွမ်းဇောင်းနှင့် ဒေါ်နန်ပူတို့ သုံးဦးအား ထောင်ဒဏ် ၆လနှင့် ငွေဒဏ်ငါးသိန်းစီ ချမှတ်ခဲ့သည်။ “ကျနော်တို့ကို ယနေ့ ပြည်သူတွေရဲ့ အသက်အိုးအိမ်စည်းစိမ်ကို ကျနော်တို့ ကယ်တင်တဲ့အတွက်ကြောင့်မို့ ယနေ့ကျနော်တို့ကို အလုပ်မဲ့ ထောင်ဒဏ် ၆ လ နဲ့ ငွေဒဏ် ငါးသိန်း အကယ်၍ ငွေဒဏ်မဆောင်ဘူးဆိုရင် နောက်ထပ်ငွေဒဏ် ပြောက်လစုစုပေါင်း တစ်နှစ် ချမှတ်လိုက်ပါတယ်” ဟု ထောင်ဒဏ် ချမှတ်ခံလိုက်ရသည့် လူငယ် ကိုလွမ်းဇောင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(NMG\)](#)
- ❖ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများမှ အဖွဲ့ဝင်အချို့သည် နယ်မြေခံ တပ်ဌာနချုပ်များမှတစ်ဆင့် ပုဂ္ဂလိကသဘောဖြင့် လက်နက်ချခဲ့ပြီး ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလမှ ဒီဇင်ဘာလအတွင်း ကချင်လွတ်တပ်ရေးတပ်မတော် (KIA) အဖွဲ့မှ လက်နက်ဖြင့် ၁ ဦး၊ လက်နက်မဲ့ ၄ ဦး သည် ဗန်းမော်၊ ဝိုင်းမော်၊ မိုးညှင်းနှင့် ကွတ်ခိုင်မြို့နယ်များ တွင်လည်းကောင်း၊ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) အဖွဲ့မှ လက်နက်ဖြင့် ၂ ဦး၊ လက်နက်မဲ့ ၈ ဦးသည် နောင်ချို၊ သီပေါ၊ မိုင်းယောင်းနှင့် တာချီလိတ်မြို့နယ်များတွင် လည်းကောင်း၊ မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသား ဒီမိုကရေစီ မဟာမိတ်တပ်မတော် (MNDA) အဖွဲ့မှ လက်နက်ဖြင့် ၁ ဦး ၊ လက်နက်မဲ့ ၁ ဦးသည် လောက်ကိုင်မြို့နယ်တွင်လည်းကောင်း စုစုပေါင်းအဖွဲ့ဝင် ၁၇ ဦး သည် ပုဂ္ဂလိက သဘောဖြင့် လက်နက်ချခဲ့ကြောင်း တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ သတင်းထုတ်ပြန်ချက် အရ သိရသည်။ [\(Military\)](#)

မြေမြုပ်ပိုင်း

သေဆုံး

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့ ညနေပိုင်းတွင် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် ထိပ်ထူးပေါက် ရိုဟင်ဂျာ ကျေးရွာအနီး၌ မိုင်းတစ်လုံးပေါက်ကွဲ၍ လူနှစ်ဦးသေဆုံးခဲ့သည်။ “မိုင်းကတော့ ရီမုကွန်ထရိုးနဲ့ အခြားမပေါက်သေးတဲ့ မိုင်းတွေတော့ မတွေ့သေးဘူး။ ဆက်ပစ္စည်းတွေပဲတွေ့တယ်။ အခုတော့ စစ်ဆေးတုန်းဖြစ်တယ်။ ညနေကတော့ပေါက်ကွဲသံ ကြားလိုက်တယ်။ ဒီဒေသမှာက အမြဲလိုလို သေနတ်ဖောက်သံတွေ ကြားနေရတော့ သိပ်အလေးမထားမိဘူး။ ရွာကလူတွေ ပြောတာတော့ လမ်းမှာသေနေတာ တွေတယ်။ ဆိုင်ကယ်မှောက်လို့သေတယ် ထင်ကြတယ်လို့ ပြောတယ်” ဟု ဘူးသီးတောင်မြို့နယ်အုပ်ချုပ်ရေးမှူး ကျော်မင်းထွန်း မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(TheVoice\)](#) [\(RFA\)](#) [\(Military\)](#)

ဒဏ်ရာ

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၉ရက်နေ့ နံနက် ၇:၃၀ အချိန်ခန့်တွင် တနင်္သာရီတိုင်း ရေဖြူမြို့နယ် အလယ်စခန်းကျေးရွာအနီး၌ ဒေသခံတစ်ဦးဖြစ်သူ နိုင်ကွန်ဗလိုင်သည် မြေမြှုပ်မိုင်း နင်းမိသဖြင့် ဘယ်ခြေတစ်ဖက် ကြေမု၍ ညာခြေထောက်အရိုးတစ်ချောင်းပြတ်ခဲ့သည်။ "နိုင်ကွန်ဗလိုင်က သူ့ခြံမှာရှိနေတဲ့ တဲဘေးအနားမှာပဲ နင်းမိသွားတယ်။ ဒီနေ့ နံနက် ၇ နာရီခွဲလောက်က နင်းမိသွားတယ် ဒီ ၂လအတွင်းမိုင်းနင်းမိတာ ၄ ယောက်ရှိသွားပြီ" ဟု အလယ်စခန်းကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူး နိုင်တင်စန်းမှပြောခဲ့သည်။ ([MonNews](#)) ([NMG](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃၀ ရက်နေ့တွင် ကချင်ပြည်နယ် တနင်္ငူမြို့ မိုင်ခွန်ကျေးရွာ အနောက်မြောက်ဘက် ၆ မိုင်ခန့်အကွာ၌ ဦးစံမြကျော်(ဘ) ဦးကျော်ဇိအောင် နှင့် ဦးဖြူရှည် တို့သည် နင်းမိုင်းတစ်လုံးအား ဦးစံမြကျော်မှ နင်းမိ၍ ၎င်းတို့တွင် မိုင်းစထိမှန်ဒဏ်ရာရခဲ့သည်။ ([Military](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့ ညနေ ၄ နာရီအချိန်တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် မောင်တောမြို့နယ် လောင်းဒုံးကျေးရွာမှ ငါးခုရကျေးရွာသွား မြေသားလမ်းနှင့်ကိုက် ၅၀၀ အကွာ ဒိုးတန်းကျေးရွာ အနောက်ဘက်၌ မြို့တိုင်းရင်းသားများဖြစ်သည့် ကိုင်ပြယ်နှင့် ဘာပေါ တို့နှစ်ဦးသည် ငါးရှာဖွေစဉ် မြေကြီးအတွင်းမှ အရာဝတ္ထုတစ်ခုအား တူးဖော်ခဲ့ရာ ပေါက်ကွဲမှုတစ်ခု ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ အဆိုပါ ပေါက်ကွဲမှုကြောင့် ကိုင်ပြယ်၏ မျက်နှာတွင် မီးလောင်ဒဏ်ရာ၊ ဝဲဘက်လက်အရေပြားစုတ်ပြီဒဏ်ရာနှင့် ဘာပေါ၏ ဆံပင် မီးလောင်၊ ထဲဘက်ခြေသလုံးစုတ်ပြီဒဏ်ရာများ ရရှိခဲ့သည်။ ([PresidentOffice](#))

အခြား

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၃ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံ အရှေ့တောင်ပိုင်းဒေသတွင် မြေမြှုပ်မိုင်းဒဏ်ကြောင့် ကိုယ်ခန္ဓာအစိတ်အပိုင်း ပျက်စီးဆုံးရှုံးခဲ့ရသူ များအတွက် ခြေတု လက်တု တပ်ဆင်ရမှုအခြေအနေမှာ တနင်္သာရီတိုင်း လျှောက် လာပြီဖြစ်ကြောင်း ဖားအံမြို့ နယ် တောင်ကလေးတွင် အခြေစိုက်သည့် ခြေတုလက်တုဆိုင်ရာ ပြန်လည်သန်စွမ်းရေးဌာနမှ ဒုမန်နေဂျာ ခြေတုလက်တုပညာရှင် ဦးထွန်းထွန်းလတ်မှ ပြောခဲ့သည်။ "အရင်တုန်းက ဒီကိုရောက်လာတဲ့လူအများစု၊ ၆၀ ရာခိုင်နှုန်းလောက်ဟာ မြေ မြှုပ်မိုင်းကြောင့်ဖြစ်တယ်။ ခုတော့ Data (အချက်အလက်) အရ တစ်နှစ်ထက်တစ်နှစ်ပြန်လည်လျော့ကျ လာပြီဖြစ်တယ်။"ဟုပြောခဲ့သည်။ ([KIC](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော် မင်္ဂလာဒီရိဟိုတယ်၌ မိုင်းအန္တရာယ် အသိပညာပေး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲ ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ ([MOI](#))

တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှု

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် တရုတ်နိုင်ငံ ကူမင်းမြို့၌ မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်အဖွဲ့ဝင် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA)၊ ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း (AA)၊ မြန်မာအမျိုးသား ဒီမိုကရက် တစ်မဟာ မိတ်တပ်မတော်(MNDA) တပ်ဖွဲ့ (၃) ဖွဲ့နှင့် အစိုးရငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင်တို့တွေ့ဆုံခဲ့ကြသည်။ တွေ့ဆုံပွဲတွင် TNLA ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဗိုလ်မှူးတာအိုက်ကျော်မှ “ ကျနော်တို့ ၃ ဖွဲ့က ဒီ လက်ရှိ မြန်မာအစိုးရက ဆောင်ရွက်နေတဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်ထဲမှာပေါ့နော်။ လိုက်ပါဆောင်ရွက်ဖို့ ဆန္ဒရှိပါတယ်။ စစ်ရေးနည်းလမ်းနဲ့ မဟုတ်ဘဲနဲ့ နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းနဲ့ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးပြီးမှ ဆောင်ရွက်သွားဖို့ ဆန္ဒရှိတယ်ပေါ့။” ဟု ပြောခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲကို ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင် ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးသိန်းဇော်နဲ့ အတွင်းရေးမှူး အငြိမ်းစား ဒုတိယ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ခင်ဇော်ဦး၊ TNLA အဖွဲ့က အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ဗိုလ်မှူးချုပ် တာဘုန်းကျော်၊ AA အဖွဲ့က ဒေါက်တာ ညိုထွန်းအောင်၊ ကိုးကန့်က ဒု ဥက္ကဋ္ဌ ရန်ဝေကျုံးတို့ ဦးဆောင်တက် ရောက်ဆွေးနွေးခဲ့ကြပြီး၊ FPNCC အဖွဲ့ဝင်တွေဖြစ်သည့် ကချင်လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (KIO) နှင့်“ဝ” ပြည်သွေးစည်းညီညွတ်ရေးတပ်မတော် အဖွဲ့မှ ကိုယ်စားလှယ်တွေလည်း သက်သေအနေနှင့် တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ [\(RFA\)](#) [\(VOA\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် ကရင်ပြည်နယ် ဖားအံမြို့ သံလွင်ပါရာဒိုက်ဟိုတယ်၌ ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်တွင် ကရင်အမျိုးသမီးများ၏ အသံ၊ သဘောထားများကို မူဝါဒအကြံပြုချက်များတွင် ပါဝင်လာစေရန် ရည်ရွယ်ပြီး ကရင်အမျိုးသမီးခေါင်းဆောင်များနှင့် ကရင်အမျိုးသားအဆင့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲ ကျင်းပရေးကော်မတီ- KNDCC တို့ တွေ့ဆုံပွဲကို ကျင်းပခဲ့သည်ဟု ကရင်ရေးရာကော်မတီ အတွင်းရေးမှူး စောကျော်စွာမှပြောခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲတွင် “ကရင်အမျိုးသား ၊ အမျိုးသမီးများ နိုင်ငံရေးအသိ အမြင်များ တိုးပွားလာဖို့နဲ့ နိုင်ငံတော် တည်ထောင်ရာမှာ ကရင်အမျိုးသား၊ အမျိုးသမီးတွေ ပါဝင်လာစေဖို့ဖြစ်တယ်။ ဒီလိုလုပ်ဆောင်မှ လည်း ကရင်အမျိုးသမီးတွေရဲ့ နိုင်ငံရေးအသိအမြင် စွမ်းဆောင်ရည်တွေကို ဒီထက်မက ပိုမိုမြှင့်တင်ပေးနိုင်မယ့်အပြင် ကရင်အမျိုးသမီးအချင်းချင်း ကွန်ယက်တည်ဆောက်မှု ပိုပြီး ခိုင်မာ လာမှာဖြစ်တယ်” ဟုပြောခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲ အခမ်းအနားကို ကရင်ရေးရာကော်မတီ -KAC မှ ဦးဆောင်ကာ ကရင်ပြည်နယ်အပါအဝင် ကယားပြည် နယ်၊ မွန်ပြည်နယ်၊ တနင်္သာရီတိုင်း၊ ရန်ကုန်တိုင်း၊ ဧရာဝတီတိုင်းနှင့် အထက်မြန်မာပြည် တစ်ဝှမ်းရှိ ကရင်အမျိုးသမီး ခေါင်းဆောင်များနှင့် KNDCC ကိုယ်စားလှယ်များ တက်ရောက်ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ [\(KIC\)](#)

အစည်းအဝေးများ

SSPP

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်မှ ဒီဇင်ဘာလ ၂ ရက်အထိ ရှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) ဗဟိုဌာနချုပ်(ဝမ်ဟိုင်း)တွင် ပါတီကွန်ဂရက် အစည်းအဝေးကို ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့ပြီး အဆိုပါ အစည်းအဝေးမှ အချက် ခြောက်ချက်ပါဝင်သည့် ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ်များကို ထုတ်ပြန်ကြေညာခဲ့ပြီး၊ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် နိုင်ငံရေးပြဿနာများကို နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းဖြင့် အဖြေရှာသွားရန် အစိုးရ၊ တပ်မတော်တို့နှင့် အလွတ်သဘော ဆွေးနွေးပွဲများ၊ တရားဝင် ဆွေးနွေးပွဲများဖြင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း ရှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့မှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Voice](#)) ([RFA](#))

JMC

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ရက်နေ့တွင် မွန်ပြည်နယ်၊ မော်လမြိုင်မြို့၌ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC) အဆင့်ဆင့်တွင် ပါဝင်သော အရပ်သားကိုယ်စားလှယ်များ၏ မျက်နှာစုံညီ အစည်းအဝေးကိုကျင်းပခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးတွင် ပြည်ထောင်စုအဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေး ကော်မတီဝင် သူရဦးဘိုနီက သဘာပတိအဖြစ် ဆောင်ရွက်ပြီး၊ ကော်မတီဝင် များဖြစ်ကြသော ဦးပြည့်စုံနှင့် သိက္ခာတော်ရဆရာတော် စောမက်သယူးအေးတို့မှ နှုတ်ခွန်းဆက် အမှာစကား ပြောကြားခဲ့ကြသည်။ အစည်းအဝေးသို့ ပြည်ထောင်စုအဆင့်၊ တိုင်း/ ပြည်နယ်အဆင့်နှင့် ဒေသဆိုင်ရာ အဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အဆင့်ဆင့်တွင် ပါဝင်သည့် အရပ်သား ကိုယ်စားလှယ်များတက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ ([JMC](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁ရက်နေ့တွင် ထားဝယ်မြို့နယ်၊ တောင်သုံးလုံးကျေးရွာသို့ တနင်္သာရီတိုင်း ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ JMC-S (တနင်္သာရီ) အဖွဲ့ဝင်များ သွား ရောက်၍ ဒေသခံ ပြည်သူလူထုနှင့် တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲတွင် JMC-S (တနင်္သာရီ) အဖွဲ့ဝင် ဗိုလ်မှူးကြီးကျော်ဇေယျမှ အဖွင့်အမှာစကားပြောကြားပြီး၊ JMC-S (တနင်္သာရီ) အဖွဲ့ဝင် နော်မေးဒြက်၊ ဗိုလ်မှူးကြီး ကျော်ဇေယျ၊ အဖွဲ့ဝင် ရဲမှူးကြီး ခင်မောင်အေးတို့မှ JMC ဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာများကိုပြောကြားခဲ့ပြီး၊ အတွင်းရေးမှူး(၁) ဗိုလ်မှူးထိုမှီး (KNU)မှ တက်ရောက်လာသူများကို ကျေးဇူးတင်စကားပြောကြားခဲ့သည်။ လူထုတွေ့ဆုံပွဲသို့ ဖိတ်ကြားထားသော ဧည့်သည်တော် အဖြစ် KNU တပ်မဟာ (၄) မှ တပ်မဟာမှူး ဗိုလ်မှူးချုပ်စောဂျေနှင့် KNU ဘိတ်-ထားဝယ်ခရိုင် အတွင်းရေးမှူး ပဒိုအယ်နားတို့မှ တက်ရောက်ခဲ့ပြီး၊ မေတ္တာမြို့၊ တောင်သုံးလုံးကျေးရွာ၊ ကျောက်မဲတောင်ရွာ၊ ကထောင်းနီရွာ၊ ရွှေချောင်းရွာ၊ မြောင်းပြိုရွာ၊ ဟိန္ဒူးကျေးရွာများမှ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများ၊ ရပ်မိရပ်ဖများနှင့် ဒေသခံပြည်သူ လူထု စုစုပေါင်း (၅၀၀) ဦးခန့် တက်ရောက်ခဲ့သည်။ ([JMC](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့တွင် ကရင်ပြည်နယ်၊ မြဝတီမြို့နယ်၊ မင်းလက်ပံကျေးရွာသို့ ကရင်ပြည်နယ် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အဖွဲ့ဝင်များ သွားရောက်ကာ ဒေသခံ ပြည်သူလူထုနှင့် တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲတွင် JMC-S (ကရင်) ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ (၁)နှင့် JMC-S (ကရင်) အဖွဲ့ဝင်များမှ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်များအား အကျယ်တဝ့် ရှင်းလင်းပြောကြားခဲ့သည်။ လူထုတွေ့ဆုံပွဲသို့ JMC-S (ကရင်) ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌများနှင့် အဖွဲ့ဝင်များ၊ ဌာနဆိုင်ရာတာဝန်ရှိသူများ၊ နှစ်ဖက်လက်နက်ကိုင်တပ်မှ နယ်မြေခံတပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ မင်းလက်ပံ ကျေးရွာနှင့် အနီးပတ်ဝန်းကျင်ရှိ ကျေးရွာ (၈) ရွာမှ ပြည်သူလူထု စုစုပေါင်း လူဦးရေ (၃၇၇) ဦး တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(JMC\)](#)

အခြား

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့မှ ဒီဇင်ဘာလ၁၂ ရက်နေ့အထိ တနင်္သာရီတိုင်းဒေသကြီး ထားဝယ်မြို့ရှိ တနင်္သာရီတိုင်းဒေသကြီး ကရင်တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေ၊ အရပ်ဖက်အဖွဲ့တွေ၊ ဘာသာရေးခေါင်း ဆောင်တွေ စုပေါင်းဖွဲ့စည်း ထားသည့် ကရင်အမျိုးသား စည်းလုံးရေးနှင့်ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မတီ (KUPC)၏ ၁၀ ကြိမ်မြောက် အစည်းအဝေးကိုကျင်းပခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးတွင် ငြိမ်းချမ်းရေးအစည်းအဝေးတွေမှာ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNU ပြန်လည်ပါဝင်နိုင်ရေးအတွက် ကရင်အဖွဲ့အစည်းတွေအနေနှင့် ကျရာအခန်းကဏ္ဍကနေ ပံ့ပိုးကူညီဆောင်ရွက်သွားဖို့ ဆုံးဖြတ်ခဲ့ကြသည်။ ထို့ပြင် မြန်မာတစ်ပြည်လုံး အတိုင်းအတာအရ ပျံ့နှံ့နေထိုင်နေကြသည့် ကရင်လူမျိုးများတပြေးညီဖြစ်လာစေရန် ရည်ရွယ်ပြီး ပြည် နယ်/တိုင်းဒေသကြီးအသီးသီးရှိ ကရင်စာပေယဉ်ကျေးမှုကော်မတီများဖြင့် ပါဝင်ဖွဲ့စည်းထားမည့် ကရင် စာပေယဉ်ကျေးမှု ဗဟိုကော်မတီတစ်ရပ်ကို ခြောက်လအတွင်း ဖွဲ့စည်းနိုင်ရန် KUPC မှ စီစဉ်လုပ်ဆောင်သွားမည်ဟု KUPC ညှိနှိုင်းရေးမှူး ဆရာတော် စောမက်သရူးအေးမှပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)[\(KIC\)](#) [\(KIC\)](#) [\(Eleven\)](#)

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့ နံနက် ၁၀ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဗဟိုဌာန (NRPC) ၌ လွတ်လပ်သောစုံစမ်းစစ်ဆေးရေးကော်မရှင်၏ စတုတ္ထအကြိမ် အစည်းအဝေးကို ကျင်းပခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးသို့ လွတ်လပ်သောစုံစမ်းစစ်ဆေးရေး ကော်မရှင် ဥက္ကဋ္ဌ သံအမတ်ကြီး ရိုဆာရီယို မယ်နာလို၊ အဖွဲ့ဝင်များဖြစ်ကြသည့် သံအမတ်ကြီး ကင်ဖိုအိုရီးမား၊ ဦးမြသိန်းနှင့် ပါမောက္ခ ဒေါက်တာ အောင်ထွန်းသက်တို့ တက်ရောက်ကြပြီး အစည်းအဝေးကို ဒီဇင်ဘာ ၁၄ ရက်အထိ ဆက်လက်ကျင်းပသွားမည်ဖြစ်သည်။ [\(MOI\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့မှ ၁၄ ရက်နေ့အထိ ရန်ကုန်မြို့၊ ဖိုးစိန်လမ်းရှိ Best Wester Green Hill ဟိုတယ်၌ NCA လက်မှတ်ရေးထိုးထားသော တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများ၏ ပြီးခဲ့သည့် တတိယအကြိမ် ၂၁-ရာစု ပင်လုံတွင် ဆက်လက်ဆွေးနွေးရန်ကျန်ရှိနေသော ကိစ္စရပ်များ၊ ယခု လက်ရှိနိုင်ငံရေးအခင်းအကျင်းတွင် စိန်ခေါ်မှု တစ်ရပ်ဖြစ်သော ဓလေ့ထုံးတမ်းမြေယာဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာများ၊ သဘာဝသယံဇာတဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာများအား နိုင်ငံတကာရှိ သယံဇာတစီမံခန့်ခွဲမှု စနစ်များနှင့် ယှဉ်တွဲလေ့လာနိုင်စေရန် အကြံပြုချက်များ၊ လေ့လာသုံးသပ်ချက်များ နှင့် ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ်များအား ဆွေးနွေး ညှိနှိုင်းရန်အတွက် အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲနှင့် လုပ်ငန်းကော်မတီအစည်းအဝေး တစ်ရပ်ကိုကျင်းပခဲ့သည်။အစည်းအဝေးတွင် မြေယာ၊ သယံဇာတနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ကဏ္ဍ လုပ်ငန်းကော်မတီ အဖွဲ့ခေါင်းဆောင် ခွန်မြင့်ထွန်း ဦးဆောင်၍ အဖွဲ့ဝင်များဖြစ်ကြသည့် ABSDF ၊ ALP ၊ CNF ၊ DKBA ၊ KNU/KNLA-PC ၊ LDU ၊ PNLO မှ သက်ဆိုင်ရာ ကော်မတီဝင်များ တက်ရောက်ကြပြီး၊ ALARM၊ JPF၊ LCG နှင့် Sone Si အဖွဲ့တို့မှ ကဏ္ဍဆိုင်ရာ နည်းပညာအကြံပေးများတက်ရောက် ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ ([NCA-EAO](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ၂၆နေ့ မှ နိုဝင်ဘာလ၂၉ ရက်နေ့ထိ ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး၊ ဒူးပလာယာခရိုင်၊ ဝင်းရေးမြို့နယ်၏ ၄ ကြိမ်မြောက် မြို့နယ် ညီလာခံကို ကျင်းပခဲ့ပြီး ညီလာခံတွင် ယခင်မြို့နယ်ဥက္ကဋ္ဌ ပဒိုစောမောင်ရွှေကို ညီလာခံကိုယ်စားလှယ်များက မဲပေးရွေးချယ်ခဲ့သည်။ “ ကျနော် အရွေးမခံရရင်တောင် ကိုယ့်အမျိုးသားတွေအတွက် သမိုင်းပေး တာဝန်အရ ဆက်ထမ်းဆောင်သွားမှာပါ။ မိဘပြည်သူတွေက ယုံယုံကြည်ကြည်နဲ့ ပြန်လည်ရွေးကောက် တင်မြှောက်လာတဲ့အတွက် ကျေးဇူးအထူးတင်ပါတယ်။ ပြည်သူတွေရဲ့ စောင့်ရှောက်မှုကြောင့် နှစ် ၆၀ ကျော် အထိ ကေအဲန်ယူရပ်တည်နိုင်ခဲ့တာ ဖြစ်တယ်”ဟု ပဒိုစောမောင်ရွှေပြောခဲ့သည်။ ([KIC](#))

နီးနောဖလှယ်ပွဲများ၊ အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲများနှင့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲများ

JMC

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၉ ရက်နေ့တွင် မွန်ပြည်နယ်၊ မော်လမြိုင်မြို့၌ ပြည်ထောင်စုအဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC-U) က ဦးဆောင်၍ ‘ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလအတွင်း ကြုံတွေ့လာနိုင်သည့် ပြဿနာများအား စီမံခန့်ခွဲခြင်း (Managing Transitional Risks in Ceasefire) ပညာရှင်စကားပိုင်း’ ကိုကျင်းပခဲ့သည်။ ပညာရှင်စကားပိုင်းတွင် JMC-U အဖွဲ့ဝင် ဦးကိုကိုကြီး၊ ဒေါက်တာ တင်မောင်မောင်သန်း (Academic Advisor) Associate Fellow, ISEAS - Yusof Ishak Institute (formerly Institute of Southeast Asian Studies), Singapore) နှင့် ဒေါက်တာမင်းဇော်ဦး (MIPS)၊ ဦးအောင်နိုင်ဦး (JMC-U/TSC) တို့မှ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ အသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလအတွင်း ကြုံတွေ့လာရနိုင်သည့် Risks များအား စီမံခန့်ခွဲခြင်းနှင့် ပတ်သတ်၍ ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ ပညာရှင်စကားပိုင်းသို့ ပြည်ထောင်စုအဆင့်၊ တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်အဆင့်နှင့် ဒေသဆိုင်ရာအဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အသီးသီးမှ အရပ်သားကိုယ်စားလှယ်များ၊ ကရင်ပြည်နယ် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အဖွဲ့ဝင်များ၊ မွန်ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့၊ မွန်ပြည်နယ်လွှတ်တော်၊ UN ၊ Chinese Embassy၊ နှစ်ဖက်လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့မှ နယ်မြေခံ တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ ဌာနဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများ၊ မော်လမြိုင်မြို့ရှိ တက္ကသိုလ်များမှ ပါမောက္ခ၊ ဌာနမှူးများ၊ အရပ်ဘက်အဖွဲ့အစည်းများမှ ဒေသခံအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အခြား ဖိတ်ကြားထားသူများ တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ [\(JMC\)](#)

RCSS

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့မှ ၅ ရက်နေ့အထိ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) အဖွဲ့မှ ၎င်းတို့၏ အုပ်ချုပ်ရေး နယ်မြေအတွင်းရှိ သံဃာတော်များ၊ ပြည်သူလူထုများနှင့် တွေ့ဆုံသည့် တတိယအကြိမ်မြောက် လူထုအစည်းအဝေး ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးတွင် နိုင်ငံရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်၊ စစ်ရေး၊ အမျိုးသားညီညွတ်ရေး၊ လူမှုရေးတို့နှင့် ပတ်သတ်သည်များကို ဆွေးနွေးခြင်း သက်ဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိ ပုဂ္ဂိုလ်များမှ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှု အစီအစဉ်များ တင်ပြခြင်းတို့ ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ [\(TaiFreedom\)](#)

DKBA

- ❖ ဒီမိုကရေစီအကျိုးပြု ကရင်တပ်မတော် (DKBA) ဖွဲ့စည်းခြင်း (၂၄) နှစ်မြောက်အထိမ်းအမှတ်ပွဲကို မြဝတီခရိုင်၊ ဆုံဆည်းမြိုင်ဒေသ၊ ဆုံပေါင်းမြိုင်ကွင်းတွင် ကျင်းပသွားမည်ဟု DKBA (မြဝတီ) မှ ပြောခွင့်ရပုဂ္ဂိုလ် ဦးဇော်မင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ “ အစီအစဉ်တွေကတော့ ကျွန်တော်တို့ DKBA တပ်မတော် စစ်ရေးပြလမ်းလျှောက်မယ်ပေါ့။ ၂၁ ရက်နေ့ မနက် ၅နာရီ၊ ၅နာရီခွဲပေါ့။ လက်တွေ့လည်းရှိတယ်” ဟု ပြောခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#)

သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့ ညနေပိုင်းတွင် နေပြည်တော် သမ္မတအိမ်တော်တွင် ပြုလုပ်သည့် သတင်းစာ ရှင်းလင်းပွဲ၌သက်ဆိုင်ရာကဏ္ဍအလိုက် ကျွမ်းကျင်မှု မရှိသည့် တပ်မတော်အရာရှိများကို အရပ်ဘက် ဝန်ကြီးဌာနများသို့ လွှတ်၍ တာဝန်ထမ်း ဆောင်စေခြင်းများအား ခွင့်မပြုရန် နိုင်ငံတော် သမ္မတရုံးက အမိန့်ညွှန်ကြားချက်တရပ် ထုတ်ပြန်ထားကြောင်း သမ္မတရုံး ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးဇော်ဌေးပြောခဲ့သည်။ “တချို့ ကိစ္စတွေကျတော့ သူတို့ရဲ့ ပရော်ဖက်ရှင်နယ် ကျွမ်းကျင်မှုနဲ့ ဆိုင်တဲ့ဟာမျိုးကိုပဲ ဒီဘက်ကို ခေါ်ဖို့ ဆိုတာမျိုး ရှိတယ်။ ဒီဟာနဲ့ မဆိုင်ဘဲနဲ့ ဒီဘက်ကို တာဝန်ထမ်းဆောင်တာတွေကို ခွင့်မပြုဖို့ ညွှန်ကြားချက် ထုတ်ထားတယ်” ဟုပြောခဲ့သည်။ ထို့အပြင် နိုင်ငံတော်သမ္မတရုံးမှ ဖွင့်လှစ်ထားသော မူးယစ်ဆေးဝါးအထူးသတင်းပေး တိုင်ကြားရေးဌာန အနေဖြင့် လက်ကြီးသမားများကို ဖမ်းမိရေးအတွက် လက်လျှော့ သွားမည်မဟုတ်ကြောင်း၊ သာသနာရေးဝန်ကြီး သူရ ဦးအောင် ကိုမှ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံမှာရောက်နေသည့် ဒုက္ခသည်တွေကို အစွန်းရောက် ဖြစ်အောင် ရိုက် သွင်း နေတာတွေရှိပြီး မြန်မာနိုင်ငံနှင့်ရခိုင်ပြည်နယ်ကို ချီတက် တိုက်ခိုက်ဖို့ လှုံ့ဆော်နေသည်ဟု ပြော ထားသည့်အပေါ် နိုင်ငံအကြီး အကဲတွေဘက်မှ ခေါ်ယူတွေ့ဆုံခဲ့ သည်ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#)) ([Mizzima](#)) ([VOA](#)) ([RFA](#))

ထုတ်ပြန်ချက်

သတင်းထုတ်ပြန်ချက်

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၈ ရက်မှ ဒီဇင်ဘာလ ၂ ရက်အထိ ရှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) ဗဟိုဌာနချုပ်(ဝမ်ဟိုင်း)တွင် ပါတီကွန်ဂရက် အစည်းအဝေးကို ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့ပြီး အဆိုပါ အစည်းအဝေးမှ အချက် ခြောက်ချက် ပါဝင်သည့် ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ်များကို ထုတ်ပြန်ကြေညာခဲ့ပြီး၊ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် နိုင်ငံရေးပြဿနာများကို နိုင်ငံရေးနည်းလမ်းဖြင့် အဖြေရှာသွားရန် အစိုးရ၊ တပ်မတော်တို့နှင့် အလွတ်သဘော ဆွေးနွေးပွဲများ၊ တရားဝင် ဆွေးနွေးပွဲများဖြင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း ရှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့မှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Voice](#)) ([RFA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ နီပေါဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရက်တစ်သမ္မတနိုင်ငံ တရားဝင် ချစ်ကြည်ရေး ခရီးစဉ်ဆိုင်ရာနှင့် ပတ်သက်၍ သတင်းထုတ်ပြန်ချက် တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([MOI](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNU၏ တောင်ငူခရိုင် ၆ ကြိမ်မြောက် ညီလာခံကိုကျင်းပခဲ့ပြီး ညီလာခံမှ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNU ထိန်းချုပ်နယ်မြေအတွင်း တပ်မတော်မှ လမ်းဖောက်လုပ်နေခြင်းကို ရပ်တန့်ပေးရန် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဖွံ့ဖြိုးရေးအား အကြောင်းပြု၍ KNU တောင်ငူခရိုင်၊ ညောင်လေးပင်ခရိုင်၊ မူကြော်(ဖာပွန်) ခရိုင်နယ်ချင်းဆက် (ခေးပူး-လယ်မူပလော) လမ်းဖောက်လုပ်မှု အပါအဝင် KNU နယ်မြေအတွင်း အခြားသော လမ်းဖောက်လုပ်မှုများသည် ဒေသခံလူထု အကျိုးထက် အစိုးရ၏ နယ်မြေတိုးချဲ့ရေးနှင့် စစ်ရေးဆိုင်ရာ အထောက်အကူပြု ရေးအတွက် အဓိကရည်ရွယ်ပြီး ဖောက်လုပ်ခြင်းဖြစ်သည်ဟု ဖော်ပြခဲ့သည်။ ([NMG](#)) ([VOA](#))
- ❖ သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကော်မတီ (RCSS)အဖွဲ့မှ ၎င်းတို့ အုပ်ချုပ်ရေး နယ်မြေအတွင်းရှိ သံဃာတော်များ၊ ပြည်သူလူထုများ နှင့် တွေ့ဆုံသည့် တတိယအကြိမ် လူထုအစည်းအဝေးအား ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့မှ ၅ ရက်နေ့အထိ ပြုလုပ်ခဲ့ပြီး ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ကြေညာချက် တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([TaiFreedom](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၉ ရက်နေ့တွင် အမျိုးသမီးများအဖွဲ့ချုပ် (မြန်မာနိုင်ငံ) WLB ၁၉ နှစ်ပြည့်နေ့ အထိမ်းအမှတ်အနေဖြင့် ထုတ်ပြန်ချက်တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့ပြီး၊ ပြည်တွင်းစစ်ကြီး အပြီးသတ်ချုပ်ငြိမ်းရန် ရည်ရွယ်၍ ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ကို ဆောင်ရွက်နေသော်လည်း လက်တွေ့မှာပဋိပက္ခချုပ်ငြိမ်းရေးကို ဖြေရှင်းနိုင်ခြင်း မရှိသည့်အပြင် ပိုဖြစ်ပေါ်စေရန်တွန်းအားပေးနေသည်ဟု ထုတ်ပြန်ချက်တွင်ဖော်ပြခဲ့သည်။([Shan New](#)) ([RFA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့တွင် ကရင်ပြည်နယ် မြိုင်ကြီးငူဆရာတော် ဈာပနအခမ်းအနား၌ သံဃာတော်တွေကို ဝန်ကြီးဦးအောင်ကိုမှ လျှောက်တင်ရာမှာ အစွန်းရောက် ဘာသာကြီးတစ်ခုဆိုသည့် အသုံးအနှုန်း အပေါ် ပယ်ဖျက်ကြောင်းနှင့် သက်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းတွေကို တောင်းပန်ကြောင်း သာသနာရေးနှင့် ယဉ်ကျေးမှု ဝန်ကြီးဌာနမှ ကြေညာချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်အဖွဲ့နှင့်အစိုးရတပ်မတော်ကြား ဖြစ်ပွားနေသည့် တိုက်ပွဲတွေကို ရပ်တန့်ပြီး နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲ လမ်းကြောင်းမှ နိုင်ငံရေးပြဿနာကို အဖြေရှာဖို့ ဆန္ဒရှိကြောင်း တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA) ၊ ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA)၊ မြန်မာ အမျိုးသား ဒီမိုကရက်တစ်မဟာမိတ်တပ်မတော်(MNDAA) တပ်ဖွဲ့ (၃)ဖွဲ့မှ ကြေညာချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([RFA](#)) ([VOA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၂ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို ရှေ့ဆက်လက်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် မြန်မာနိုင်ငံအမှန်တရားနှင့် တရားမျှတသော အမျိုးသားပါတီ/ မြန်မာအမျိုးသားဒီမိုကရက်တစ် မဟာမိတ်တပ်မတော် (MNTP/MNDAA)၊ ပလောင်ပြည်နယ်လွတ်မြောက်ရေးတပ်ဦး/ တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်(PSLF/TNLA)၊ ရက္ခိုင့်အမျိုးသားအဖွဲ့ချုပ်/ရက္ခိုင့်တပ်မတော်(ULA/AA)တို့ အဖွဲ့ (၃)ဖွဲ့၏ သဘောထား ထုတ်ပြန် ကြေညာချက် တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([FPNCC](#)) ([NAB](#)) ([TNLA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

မြေယာအရေးနှင့် ပတ်သတ်သည့် ထုတ်ပြန်ချက်များ

- ❖ အောက်တိုဘာလ ၃၀ ရက်နေ့တွင် မြေလွတ်မြေလပ်မြေရိုင်း စီမံခန့်ခွဲမှု ဥပဒေအရ တစ်နိုင်ငံလုံးရှိ မြေလွတ်မြေလပ်မြေရိုင်းတွေ၊ မိရိုးဖလာ လုပ်ကိုင် စားသောက်နေသည့် မြေတွေအားလုံး အသုံးပြုခွင့် ၆ လအတွင်း လျှောက်ထားကြဖို့နှင့် အချိန် ၆ လ ကျော်လို့ အသုံးပြုခွင့် မလျှောက်ထားဘဲ အသုံးပြုလျှင် အစိုးရမှ မြေသိမ်းယူမယ့် အပြင် မြေအသုံးပြုသူကို ကျူးကျော်အဖြစ် သတ်မှတ်ပြီး ထောင်ဒဏ် ၂ နှစ်၊ ငွေဒဏ် ကျပ် ၅ သိန်း၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်စလုံး ချမှတ်မည်ဟု ကြေညာခဲ့သည်။ (RFA)

စစ်ဘေးရှောင်အရေးနှင့် ပတ်သတ်သည့် ထုတ်ပြန်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့တွင် ကချင်ပြည်နယ် စစ်ပွဲတွေကြား ပိတ်မိနေသူတွေကို ကယ်ထုတ်ပေးဖို့ ဆန္ဒပြပွဲ ဦးဆောင်ခဲ့သူတွေအပေါ် ထောင်ဒဏ် ငွေဒဏ်တွေ ချမှတ်လိုက်တာသည် လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုခွင့်ကို ချိုးနှိမ်ရာရောက်သဖြင့်ကန့်ကွက်ရုံမျှကြောင်းနှင့် အမြန်ဆုံးလွတ်ပေးရန် အရပ်ဘက် အဖွဲ့အစည်း ပေါင်း ၃၀၀ ကျော်မှ တောင်းဆိုခဲ့ကြသည်။ (BBC)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် တိုက်ပွဲတွေအတွင်းပိတ်မိနေသည့် စစ်ပြေးဒုက္ခသည်တွေကို ကယ်ထုတ်ပေးဖို့ မြစ်ကြီးနားမြို့၌ ၂၀၁၈ခုနှစ်ဧပြီလကုန်က ဦးဆောင် ဆန္ဒပြခဲ့သူ ၃ ဦးကို ထောင်ဒဏ်ချမှတ်လိုက်သည့် အပေါ် AI လို့ ခေါ် နိုင်ငံတကာ လွတ်ငြိမ်းချမ်းသာခွင့်အဖွဲ့၊ ဥရောပသမဂ္ဂနှင့် ရန်ကုန်အခြေစိုက် ဆွီဒင်သံရုံးတို့မှ ရှုတ်ချလိုက်ပြီး တရားရုံး၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို ချက်ချင်းပြင်ဆင်သုံးသပ်ဖို့ ကြေညာချက်ထုတ်ပြန် တောင်းဆိုခဲ့သည်။ (RFA)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၈ရက်နေ့တွင် ကချင်အရေးတက်ကြွလှုပ်ရှားသူ သုံးဦး ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခံရမှုအပေါ် စိတ် မကောင်းဖြစ်မိကြောင်း ကြေညာချက် တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ကြေညာချက်တွင် ကချင်အရေးတက် ကြွလှုပ်ရှားသူ သုံးဦး သည်ကချင်ပြည်နယ်အတွင်း ငြိမ်းချမ်းစွာအဖြေရှာရေးနှင့် တိုက်ပွဲများ အဆုံးသတ်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက်နေသူများဖြစ်ကြပြီး ပဋိပက္ခကြောင့်ဒုက္ခရောက်နေကြသူများ အတွက် လူသားချင်း စာနာမှု အကူအညီများရရှိရေးနှင့်တင် ဆောင်ရွက်နေကြသူများလည်းဖြစ်တဲ့အတွက် ဒီမိုကရေစီစနစ်မှာ ဒီလို လှုပ်ရှားမှု မျိုးဟာ ချိုးဖွမ်းထိုက်သော လုပ်ရပ်ဖြစ်ပြီး တရားစွဲရန်မဟုတ်သည့်အတွက် ဒီဆုံးဖြတ်ချက် ကို ပြန်လည် စဉ်းစားသုံးသပ်ရန် တာဝန်ရှိသူများကို မိမိတို့ တိုက်တွန်းပါကြောင်းဖော်ပြခဲ့သည်။(VOA)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၈ ရက်နေ့တွင် ကချင်အရေးတော်ကြံ့လှုပ်ရှားသူ သုံးဦး ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခံရမှုအပေါ် မြန်မာနိုင်ငံတွင်း အရပ်ဖက် လူ့အဖွဲ့ အစည်း အတွက် စိုးရိမ်ဖွယ်ရာ သတင်းတစ်ရပ်ဖြစ်သည်ဟု EU ဥရောပသမဂ္ဂမှ သဘောထားကြေညာချက်တစ်စောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ထို့အတူ ဆွီဒင်သံရုံးမှလည်း အထူးစိုးရိမ်မကင်း ဖြစ်မိကြောင်း၊ မြန်မာအစိုးရ၊ စစ်တပ်အနေနှင့် ပြည်သူတွေ လွတ်လပ်စွာဆန္ဒထုတ်ဖော်ခွင့်နှင့် ငြိမ်းချမ်း စွာစီတန်းလှည့်လည်ခွင့်ကို လေးစားဖို့ လိုအပ်ကြောင်း သဘောထားကြေညာချက်တစ်စောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([VOA](#)) ([MM Time](#))

ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်အား ချင်းသူရဲကောင်းဘွဲ့ ပေးခြင်းနှင့် ပတ်သတ်သည့် ထုတ်ပြန်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၄ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်၌ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ကို ချင်းပြည်နယ် တီးတိန်(ဖိုမီး)အဖွဲ့မှ လာရောက်တွေ့ဆုံ၍ တီးတိန်(ဖိုမီး) အဖွဲ့ကက်သလစ် ခရစ်ယာန် ဘုန်းတော်ကြီး Rev.Fr.Joseph Thang Nen Zo Mung မှ ချင်းသူရဲကောင်းဘွဲ့ (Gal Hang Pah Tawina Award) ကို တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်အားဆုချီးမြှင့်ပေးခဲ့ကြောင်း တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ချင်းသူရဲကောင်းဘွဲ့ပေးအပ်ပွဲသို့ တပ်မတော်ကာကွယ် ရေးဦးစီးချုပ်နှင့်အတူ ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး(ကြည်း)မှ ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ထွန်းထွန်းနောင်နှင့် တပ်မတော် အရာရှိကြီးများ တက်ရောက်ကြပြီး ချင်းပြည်နယ် တီးတိန် (ဖိုမီး)အဖွဲ့မှ ကက်သလစ်ခရစ်ယာန်ဘုန်းတော်ကြီး Rev.Fr.Joseph Thang Nen Zo Mung နှင့်အတူ ကက်သလစ်ခရစ်ယာန်ဘုန်းတော် ကြီး Rev.Fr.Thang Maun Lian နှင့် နှစ်ခြင်းသင်းအုပ်ဆရာများ တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။(လင့်မပါ) ([MM Time](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၅ရက်နေ့တွင် တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင် (ကာချုပ်) ကို ချင်းသူရဲကောင်းဘွဲ့ ဂုဏ်ပြုချီးမြှင့်မှုသည် ဖိုမီး/ချင်းအမျိုးသားထုနှင့် လုံးဝမသက်ဆိုင်ကြောင်း ဖိုမီး/ချင်းလူမှုအဖွဲ့အစည်း (၂၀) ကျော်မှ ပူးတွဲကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ပူးတွဲကြေညာချက်ထုတ်ပြန်သည့် အဖွဲ့များမှာ Area Peace and Development Forward (APDF), Chin Ethnic Peasants Union (Tedim), Chin Land Affairs Network (CLAN), DimzangZomi Youth Association (DZYA), Kindness Youth Association (KYA), Leilum Youth Association (LLYA), Mwetaung Area Development Group (MADG), Myanmar Zomi Media Council, New Step (ခြေလှမ်းသစ်), Sakollam Social Service (SSS), Tedim CSOs Network, Tedim Youth Fellowship (TYF), TeltuiVontawi (TedimMyo), Tonzang Youth Association (TYA), Women of Indigenous Network (WIN/ Tedim), Zomi Literature and Culture Association (Zomi LCA), Zomi National Council of Myanmar (Yangon), Zomi Social Society, ZomiStudents and Youth Organization (ZSYO), Zomi Youth Association (Tedim), တောင်သူလယ်သမားနှင့် စိုက်ပျိုးရေး အခြေခံ အလုပ်သမား အဖွဲ့အစည်း (Tedim) နှင့် တီးတိန်မြို့နယ် မသန်စွမ်းသူများအဖွဲ့အစည်းများ ဖြစ်ကြသည်။ ([Khonumthung](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီး ဖေမြင့်၏ ပြောကြားချက်နှင့် ပတ်သတ်သည့် ထုတ်ပြန်ကြေညာချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် ပြန်ကြားရေး ဝန်ကြီး ဒေါက်တာ ဖေမြင့်၏ မီဒီယာဖိုရမ်၌ ပြောဆိုခဲ့မှုအပေါ် မြန်မာ့ဂျာနယ်လစ်ကွန်ရက်၊ ပဲခဲမြန်မာ (Pen Myanmar)၊ မြန်မာသတင်းသမားများ ကာကွယ်ရေး ကော်မတီ နှင့် Article 19 စသည့် မီဒီယာအဖွဲ့အစည်း ၁၆ ခုမှ ကြေညာချက် ထုတ်ပြန်ကန့်ကွက်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)

လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခံရမှုနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထား ထုတ်ပြန်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း လင်းခေးခရိုင် မိုင်းပန်မြို့နယ် နားမွန်ကျေးရွာ အုပ်စုရှိရွာသုံးရွာကို အတင်းအကျပ် ရွှေ့ပြောင်းရန် PNLO မှ လုပ်ဆောင်နေသည်ဟု ရှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူ ထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) အဖွဲ့က စွပ်စွဲထုတ်ပြန်ခဲ့သည့်အပေါ် ပအိုဝ်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ချုပ် (PNLO)မှ ကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Voice\)](#) [\(RFA\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့တွင် ကရင်အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (KNLA) မှ တနင်္သာရီတိုင်း၊ ရေဖြူမြို့နယ်အတွင်း မိုင်းထောင်ကာ လူထုအား ရည်ရွယ်ချက်ရှိရှိ တိုက်ခိုက်မှုများ လုပ်ဆောင်နေကြောင်း မွန်ပြည်သစ်ပါတီ (NMSP) ထားဝယ်ခရိုင်မှ ကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ထုတ်ပြန်ချက်နှင့် ပတ်သတ်၍ KNU ဒုညက္ကဋ္ဌ ပဒိုစောကွယ်ထူးဝင်းမှ "ကျနော်တို့က Statement (ထုတ်ပြန်ချက်) ပဲ တွေ့တာကို။ အောက်ခြေက တင်ပြမှုက ကျနော်တို့ ဘာမှ မတွေ့ရသေးဘူး။ ကျနော်တို့ ပြန်ပြီး မေးတုန်းပဲရှိသေးတယ်။ သစ်ထုတ်တာတွေရှိလား မပြောတက်ဘူးဗျ။ ကျနော်တို့ အောက်ခြေမှာပဲ မေးရမယ်။ အဲဒီခရိုင်မှာ ရှိတဲ့ တာဝန်ကျတဲ့ ခေါင်းဆောင်ကို မေးရမယ်။ ကျနော်လည်း အတိအကျ မသိဘူး။ အဲဒီနေရာတွေက" ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(Irrawaddy\)](#) [\(RFA\)](#) [\(NMG\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၀ ရက်တွင် ကျရောက်သော ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေး ကြေညာစာတမ်း နှစ် (၇၀)ပြည့် အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနားကို ရန်ကုန်မြို့ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ စီးပွားရေးဗဟိုဌာန(IBC)၌ ကျင်းပရာ နိုင်ငံတော်သမ္မတ မှ သဝဏ်လွှာပေးပို့ခဲ့သည်။ သဝဏ်လွှာတွင် လူ့အခွင့်အရေး၊ ဒီမိုကရေစီရေးနှင့် တရားဥပဒေ စိုးမိုးရေးတို့ သည် အပြန်အလှန်ချိတ်ဆက်လျက်ရှိနေခြင်းကြောင့် တစ်ဖက်ဖက်က ချိုးဖောက်ပါက အားလုံး နှစ်နာဆုံးရှုံး နိုင်ကြောင်းဖော်ပြခဲ့သည်။ [\(MM Time\)](#) [\(Mizzima\)](#) [\(VOA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းက ကချင်၊ ရခိုင်နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်တို့မှာ အစိုးရတပ်ဖွဲ့တွေမှ ဆိုးဝါးသည့် လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုတွေ ကျူးလွန် ခဲ့တဲ့အပေါ် အီးယူ - ဥရောပကောင်စီအနေနှင့် များစွာ စိတ်မကောင်းဖြစ်ကြောင်း၊ အထူးသဖြင့် မြန်မာစစ်တပ်သည် နိုင်ငံတကာ ဥပဒေတွေကို ကြီးမားစွာ ချိုးဖောက်ခဲ့တယ်ဆိုတာကို တွေ့ရှိရကြောင်း အီးယူ - ဥရောပကောင်စီမှ ကြေညာချက်တစ်စောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ အီးယူ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည် ပစ်မှတ်ထားသူတွေအပေါ် ထိရောက်မှု ရှိမှာ မဟုတ်ဘူးလို့ Burma Campaign UK - ဗြိတိန်အခြေစိုက် မြန်မာ့အရေး လှုပ်ရှားမှုအဖွဲ့က ညွှန်ကြားရေးမှူး Mark Farmaner မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ မှ ပအိုဝ်းရွာသား ၅ ဦး အားသတ်ခံရမှုအပေါ် အရေးယူပေးရန် ပအိုဝ်း ၂၃ ဖွဲ့ မှ အစိုးရအားကြေညာချက်တစ်စောင် ထုတ်ပြန်တောင်းဆိုခဲ့သည်။ "အဓိကကတော့ ဒီလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့က အပြစ်မဲ့ပြည်သူလူထုတွေကို သူတို့သတ်ဖြတ်ကြတယ်။ သတ်ဖြတ်တဲ့အခါကျတော့ ကျနော်တို့အနေနဲ့ ဒါဟာ ရာဇဝတ်မှုမြောက်တဲ့ လူသတ်မှုဖြစ်တယ်လို့ ယူဆတယ်။ ရာဇဝတ်မှုမြောက်တဲ့ လူသတ်မှု ဖြစ်တဲ့အတွက်ကြောင့်မို့လို့ ပြည်ထောင်စုအစိုးရကနေပြီးတော့မှ စုံစမ်းစစ်ဆေးရေးကော်မရှင်ကိုလည်း ကျနော်တို့က တရားမျှတတဲ့ စုံစမ်းစစ်ဆေးရေးကော်မရှင် ဖြစ်ဖို့ ဖွဲ့စည်းရမယ်။ ပြီးတော့ အမြန်ဆုံး အရေးယူ ဆောင်ရွက်ပေးရမယ် ဆိုပြီးတော့ ကျနော်တို့ တိုက်တွန်းတာပါ။ ဘာဖြစ်လို့လဲဆိုတော့ အာစီအက်စ်အက်စ်ကလည်း အန်စီအေ လက်မှတ်ရေးထိုးထားတဲ့ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းတခု ဖြစ်တယ်ပေါ့" ဟု ပအိုဝ်းအဖွဲ့အစည်းများရဲ့ ပြောခွင့်ရသူ ခွန်ဇော်ကပြောခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#)

ရခိုင်အရေးနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထား ထုတ်ပြန်ကြေညာချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ကျောက်နီမော် ကျေးရွာ၌ မွတ်ဆလင် ၃၀၀၀ ကျော်ကို ကမန်တိုင်းရင်းသားအမည်ဖြင့် မှတ်ပုံတင်ထုတ်ပေးသည့်ကိစ္စနှင့် ပတ်သက်ပြီး လဝကမှ ပြန်လည်ရှင်းလင်း ခြင်းမှာ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုအရှိ၍ လုံးဝလက်မခံနိုင်ကြောင်း ကမန်အမျိုးသားတိုးတက်ရေးပါတီမှ ကြေညာချက်တစ်စောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#) [\(TheVoice\)](#)

သဘောထားမှတ်ချက်

ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်အား ချင်းသူရဲကောင်းဘွဲ့ပေးခြင်းနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ကို ချင်းသူရဲကောင်းဘွဲ့ချီးမြှင့်ခြင်းသည် ချီးမြှင့်သည့်အဖွဲ့အစည်း၏ သဘောထားသာဖြစ်ကြောင်း ဖိုမီးဒီမိုကရေစီ အဖွဲ့ချုပ်ပါတီ အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ဦးပုဂံကမ်းလျန်မှ ပြောခဲ့သည်။ “ကျွန်တော်တို့မြောက်ပိုင်း တီးတိန်၊ တွန်ဖုံ၊ ဖိုမီးထဲမှာဒါမျိုး သူရဲကောင်းဆုဆိုပြီး သတ်မှတ်ချက် မရှိပါဘူး။ သူတို့ဟာသူတို့ထွင်ပြီး လုပ်တာပဲ။ တစ်ခုရှိတယ်။ ကျွန်တော်တို့ကျတော့ ဟိုတုန်းက ဘိုးဘေး တွေပေါ့။ ရန်သူတွေ အောင်နိုင်တယ်။ ဆင်တို့ ဘာတို့ဖမ်းမိတယ်ဆိုရင် ဂုဏ်ပြုတယ် ဆိုရင် သူရဲကောင်းဆုတော့ မဟုတ်ဘူး။ ပဝါအဖြူလေး၊ ခေါင်းပေါင်းအဖြူလေးဆောင်းပြီးတော့ ချီးမြှင့် ပေးတာတွေတော့ရှိတယ်။ ဂုဏ်ပြုတာပေါ့။ သူရဲကောင်းပေါ့။ သက်သက်သူရဲကောင်းဆုရယ်လို့တော့ မရှိပါဘူး” ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Mizzima](#))

စစ်ဘေးရှောင် အရေးနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထား မှတ်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၈ရက်နေ့တွင် ကချင်အရေးတက်ကြွလှုပ်ရှားသူ သုံးဦး ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခံရမှုအပေါ် ကချင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNO ဥက္ကဋ္ဌ ဒုဝါဘောမ် ဝမ်လရော်မှ ငြိမ်းချမ်းစွာလှုပ်ရှားသူတွေကို ထောင်သွင်း အကျဉ်းချတဲ့ လုပ်ရပ်ဟာ မလုပ်သင့်မလုပ်အပ်တဲ့လုပ်ရပ်ဖြစ်သည်ဟုပြောခဲ့သည်။ “နံပါတ် ၁ က အရှုပ်ဆိုးတယ်။ ..ဆိုတော့-အဲဒါကို ပြောချင်တယ်။ ဒါကြောင့်မို့ လူထုရဲ့အရေးကို တောင်းဆိုပေးတဲ့ လူငယ်တွေ-ဒါက လူထုရဲ့ခေါင်းဆောင်တွေ ဖြစ်တယ်။ တနည်းအားဖြင့် ဒီလူငယ်သုံးဦးက သူရဲကောင်းတွေလည်း ဖြစ်တယ်။ ဘာဖြစ်လို့လဲဆိုတော့ ကိုယ့်လူမျိုးတွေ၊ ကိုယ့်တိုင်းရင်းသားတွေ၊ ကိုယ့်ရဲ့ရပ်ရွာက ပြည်သူလူထု ဒုက္ခဖြစ်နေတဲ့ကိစ္စကို ကယ်ဆယ်ရမယ်။ လုံခြုံမှုပေးရမယ်ဆိုပြီးတော့ တောင်းဆိုတဲ့ ခေါင်းဆောင်တွေ ဖြစ်တဲ့အခါကျတော့ သူတို့ကိုတော့ ချီးမြှောက်ရမှာပဲဖြစ်တယ်။ သူတို့လုပ်တဲ့အလုပ်တွေက ဂုဏ်ရှိတယ်။ ဒါပေမယ့် အခု လက်ရှိ NLD အစိုးရနဲ့ စစ်အစိုးရက ဖွဲ့စည်းထားတဲ့ ဒီ မြို့နယ်တရားရုံးကနေပြီးတော့ အခုလို သူတို့ကို ထောင်ဒဏ် ၆ လနဲ့ ငွေဒဏ် ၅ သိန်း ချလိုက်တဲ့ကိစ္စက အင်မတန် အင်မတန် အရှုပ်ဆိုးတယ်။ လုံးဝ မလုပ်သင့်တဲ့ကိစ္စကို လုပ်နေတယ်လို့ ပထမဆုံး ကျနော်တို့က ပြောချင်တယ်။ ဒါကြောင့်မို့လို့ ဒီကိစ္စကို လုံးဝ ကန့်ကွက်တယ်။”ဟုပြောခဲ့သည်။ ([VOA](#))

ဆန်ရှင်ချမှတ်ခြင်းနှင့် ဆိုင်သော သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ မြန်မာနိုင်ငံတွင်းက ပြဿနာ အများစုရဲ့ အရင်းခံက စစ်တပ်ကြောင့် ဖြစ်နေရသည်ဟု ဗြိတိန် အခြေစိုက် မြန်မာ့ အရေး လှုပ်ရှားမှု အဖွဲ့ Burma Campaign UK ၏ ညွှန်ကြားရေးမှူး Mark Farmanerမှ ပြောခဲ့သည်။ ထို့အပြင် စစ်တပ်နှင့် စီးပွားဖက် ကုမ္ပဏီတွေ၊ နောက် နိုင်ငံတွင်း လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်မှုတွေနှင့် ဆက်နွယ်နေသည့် လုပ်ငန်းတွေထဲမှ ကုမ္ပဏီ ၄၉ ခုကို နာမည်ပျက် Dirty List စာရင်းမှာ ထည့်သွင်းခဲ့ ဟုပြောခဲ့သည်။ ([VOA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာနမှ ပြောစကားနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်၌ ကျင်းပသည့် မီဒီယာဖိုရမ်၌ မီဒီယာလွတ်လပ်ခွင့်မရှိဘူးလို့ ဝေဖန်နေတာတွေကို လက်မခံကြောင်း၊ သတင်းမီဒီယာ အဖွဲ့အစည်းတွေဟာ ငွေကြေးပံ့ပိုးသူတွေ၏ သဘောထားနှင့် ဩဇာအတိုင်း ရပ်တည်နေရပြီး ဘက်လိုက်မှုရှိကြောင်း ပြန်ကြားရေး ဝန်ကြီး ဒေါက်တာ ဖေမြင့်မှပြောခဲ့သည်။ "ကျနော်တို့ နိုင်ငံမှာ မီဒီယာလွတ်လပ်ခွင့် ကင်းမဲ့နေသယောင် အထူးသဖြင့် အခုနောက်ပိုင်းမှာ ပိုပြီးတော့ ပြောဆိုလာတာက အရင်ကထက်တောင် ပိုပြီးတော့ ဆိုးနေသယောင် ပြောဆိုတာတွေလည်း ကြားရလေ့ ရှိပါတယ်။ အဲလိုပြောဆိုကြသူများကို ကျနော် အကြံတစ်ခု ပေးချင်ပါတယ်။ အပြစ်တင်ရရင်ပြီးရောဆိုတဲ့ ပုံစံမျိုး ပြောဆိုတာတော့ မလုပ်ပါနဲ့။ အဲဒီအခါမှလည်း ကျနော်တို့ဘက်က စဉ်းစားဆင်ခြင်စရာတွေ ရပါလိမ့်မယ်လို့ ပြောချင်ပါတယ်"ဟုပြောခဲ့သည်။ (RFA)

ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း လာရောက်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံကြဖို့ ဖိတ်ခေါ်ချက်ဟာ အောင်မြင်ဖို့ အခွင့်အလမ်း များလာနေတာ တွေ့ရသည်ဟု Asian Correspondent သတင်းတွင် ဖော်ပြခဲ့သည်။ (RFA)

ရွေးကောက်ပွဲနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့တွင် NLD မြောက်ပိုင်းခရိုင်ရုံးတွင်ပြုလုပ်သော အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်၊ ရန်ကုန် မြောက်ပိုင်းခရိုင် အလုပ်အမှုဆောင်အဖွဲ့၏ နိုင်ငံရေး၊ စည်းရုံးရေးလုပ်ငန်းစဉ်များအတွက် ပံ့ပိုးမှု ညီခဲ့ကြသော အလှူရှင်များကို ဂုဏ်ပြုသည့်ပွဲတွင်လက်ရှိအာဏာရ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (NLD)ပါတီ၏ အနာဂတ်မျှော်မှန်းချက်များကို အကောင် အထည်ဖော်နိုင်ရန် လာမည့် ၂၀၂၀ ရွေးကောက်ပွဲတွင် အနိုင်ရရန်လိုအပ်ကြောင်း NLD ပါတီဝင်လည်းဖြစ်သူ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးအစိုးရအဖွဲ့ဝင် လူမှုရေးဝန်ကြီး ဦးနိုင်ငံလင်းမှပြောခဲ့သည်။ (Mizzima)

လူ့အခွင့်အရေးနှင့် သက်ဆိုင်သော သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၉ ရက်တွင် ရန်ကုန်မြို့၊ ဗဟန်းမြို့နယ်ရှိ Goethe Villa ၌ကျင်းပသည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူ့အခွင့်အရေးနေ့နှင့် လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း နှစ်(၇၀)ပြည့်မြောက်သည့် အထိမ်းအမှတ် အခမ်းအနား၌ မြန်မာနိုင်ငံတွင် ငြိမ်းချမ်းရေးအပြည့်အဝရမှ လူ့အခွင့်အရေးအပြည့်အဝ ရမည်ဖြစ်ကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာဥရောပသမဂ္ဂသံအမတ်ကြီး Kristian Schmidtမှပြောကြားခဲ့သည်။ "ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံမှာ အရင်က လူ့အခွင့်အရေး ကော်မရှင်ဆိုတာ

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

မရှိခဲ့ပါဘူး။ မှတ်မှတ်ရရ ပြောရမယ် ဆိုရင် ဒီလိုနေ့အခါသမယမျိုးမှာ လူ့အခွင့်အရေး တကြိမ်က စွာလှုပ်ရှားသူတွေက လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်းကို ဖြန့်ဝေမယ်ဆိုရင် အရေးယူခြင်းခံရတယ်လို့ ကြားသိရ ပါတယ်။ အခု ဒီအချိန်အခါမှာ ကော်မရှင်ကို ဥပဒေ အရဖွဲ့စည်းထားပြီးဖြစ်တဲ့အတွက် ဖမ်းဆီးမှုကို ကြောက် ရွံ့စရာမလိုဘဲနဲ့ လူ့အခွင့်အရေးဖြင့်တင်ခြင်းလုပ်ငန်း များကို လွတ်လွတ်လပ်လပ် လုပ်နိုင်ပြီဆိုတာကို ပြောကြား လိုပါတယ်"ဟုပြောခဲ့သည်။(MM Time)

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၉ ရက်နေ့တွင် ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်းနှစ် (၇၀) ပြည့်အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနားအား နိုင်ငံတော်အဆင့် ကျင်းပရန် ကုလသမဂ္ဂလူ့အခွင့်အရေးကောင်စီက နိုင်ငံတကာအား ဆော်ဩထားကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသားလူ့အခွင့်အရေးကော်မရှင် အတွင်းရေးမှူး ဦးဘုန်းကြွယ်မှ ပြောခဲ့သည်။ "ဒီဇင်ဘာ ၁၀ရက်နေ့မှာ ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်းနှစ် (၇၀) ပြည့်အထိမ်းအမှတ်ကို ကုလသမဂ္ဂလူ့အခွင့်အရေးကောင်စီကနေ နိုင်ငံတကာမှာ ရှိတဲ့ လူ့အခွင့်အရေးကောင်စီတွေကို ဒီနေ့ကိုတော့ နိုင်ငံတော်အဆင့် အမျိုးသားအဆင့် ဆောင်ရွက်ဖို့ တစ်ကမ္ဘာလုံးကို ဆော်ဩတယ်" ဟုပြောခဲ့သည်။(MM Time)

လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခများ၊ စစ်ရေးတင်းမာမှုများနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထားမှတ်ချက်များ

❖ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNU ထိန်းချုပ်နယ်မြေအတွင်း တပ်မတော်မှ လမ်းဖောက်လုပ်နေခြင်းကို ရပ်တန့်ပေးရန် KNU တောင်ငူခရိုင်၏ ၆ ကြိမ်မြောက် ညီလာခံက တောင်းဆိုခဲ့ကြောင်း KNU ဒု-ဗိုလ်မှူးကြီး စောထွန်းကဲမှ ပြောခဲ့သည်။ "ဒါတွေက အမှန်တကယ်တော့ ပြည်သူလူထု သွားဖို့လာဖို့ထက် သူတို့ရဲ့ စစ်ရေးကိစ္စတွေကို ဆောင်ရွက်ဖို့အတွက် လမ်းတွေဖောက်တာဖြစ်တာ ဖြစ်တဲ့အတွက် ကျနော်တို့ဖက်က ဒါတွေကို မလုပ်ဖို့ တောင်းဆိုထားတာလေ။" ဟုပြောခဲ့သည်။ (NMG)

❖ ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့နှင့် ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့များတွင် မွန်ပြည်နယ် ရေးမြို့ ၌ ဝင်းရေးမြို့နယ် တရားသူကြီး ပဒိုစောစည်သူထွန်း ဦးဆောင်သော KNU ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့နှင့် ထားဝယ်ခရိုင် အမှတ်(၂) တပ်ရင်းမှူး ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီးချမ်းလွန် ဦးဆောင်သည့် မွန်ပြည်သစ်ပါတီကိုယ်စားလှယ်တို့တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခဲ့ပြီး မြေမြှုပ်မိုင်းပေါက်ကွဲမှုဖြစ်ပေါ်ခဲ့သော တနင်္သာရီတိုင်း ရေဖြူမြို့နယ်အတွင်း နယ်မြေ တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးအတွက် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးအရုံး KNU နှင့် မွန်ပြည်သစ်ပါတီ အောက်ခြေတပ်ဖွဲ့များအကြား မကြာမီရက်ပိုင်းအတွင်း သဘောတူညီချက်တစ်ရပ် လက်မှတ်ရေးထိုးထုတ်ပြန်သွား မည်ဖြစ်ကြောင်းမွန်ပြည်သစ်ပါတီ ထားဝယ်ခရိုင်ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ညက်ထွန်းမှပြောခဲ့သည်။"ဒီဆွေးနွေးပွဲတွေမှာ သဘောတူညီချက်တွေရရှိခဲ့ကြပြီးတော့ လုပ်ငန်းတွေ ရှေ့ဆက်အကောင်အထည် ဖော်ဆောင်နိုင်ဖို့အတွက် မကြာခင်မှာ သဘောတူညီချက်တွေကို လက်မှတ်ရေးထိုးထုတ်ပြန်သွားမယ်" ဟုပြောခဲ့သည်။(Mon New)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

မြေယာအရေးနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၉ ရက်နေ့တွင် အစိုးရ၏ မြေယာဥပဒေသစ်ကို အကောင်အထည်ဖော်ရာမှာ အထောက်အထား စာရွက်စာတမ်းမရှိသူတွေ၊ မိရိုးဖလာ၊ ထုံးတမ်းစဉ်လာပိုင်ဆိုင်ထားသူနှင့် အရပ်စကားနားလည်မှု ပိုင်ဆိုင်ထားသူတွေအတွက် အကာ အကွယ်ပေးနိုင်မယ့် အချက်တွေကို ပြန်လည်ထည့်သွင်း စဉ်းစားပေးဖို့ အစိုးရနှင့် လွှတ်တော်ကို တိုက်တွန်း သွားမယ်လို့ အမေရိကန် သံအမတ်ကြီး Scot Marciel မှ ပြောကြားခဲ့သည်။ (RFA)

အဂတိ တိုက်ဖျက်ရေးဆိုင်ရာ သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် ကျရောက်သည့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဂတိလိုက်စားမှု တိုက်ဖျက်ရေးနေ့ အထိမ်းအမှတ်သို့ ပေးပို့သည့်သဝဏ်လွှာ၌ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ကဏ္ဍအသီးသီး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးမှာ အဂတိ လိုက်စားမှုဟာ ကြီးမားတဲ့ အတား အဆီး အဟန့်အတားတခု ဖြစ်တယ်ဆိုတာကို သမ္မတဦးဝင်းမြင့်မှပြောခဲ့သည်။ "အဂတိလိုက်စားမှုသည် ခေတ်မီ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်သည့် နိုင်ငံတော်တည်ဆောက်ရေးအတွက် အဓိက ကျသည့် ခလုတ်ကန်သင်းဖြစ်နေသည်ကို နားလည်သဘောပေါက်ပါသည်။ အဂတိလိုက်စားမှုသည် နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေး၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုနှင့် ပြည်သူ့လူထု၏လူနေမှုအဆင့်အတန်း မြင့်မားရေး၊ ဆင်းရဲ နွမ်းပါးမှု လျော့ချ ရေး၊ နိုင်ငံခြား ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လွယ်ကူမြန်ဆန်စွာ ဝင်ရောက်နိုင်ရေးတို့ကို ထိခိုက်စေ ပါသည်။ ထို့ကြောင့် အဂတိလိုက်စားမှု တိုက်ဖျက်ရန် နိုင်ငံရေးဆန္ဒ (political will) ပြင်းပျော့ဖြင့် ဖွဲ့၊ လုံ့လ၊ ဝီရိယနဲ့ လုပ်ဆောင်ရန်လည်း သံနို့ဌာန်ချထားပြီး ဖြစ်ပါသည်။" ဟုပြောခဲ့သည်။ (VOA)

အခြားကိစ္စများနှင့် ပတ်သတ်သည့် သဘောထားမှတ်ချက်များ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ၄ရက်နေ့မှ ဒီဇင်ဘာလ ၇ရက်နေ့အထိ မိရိရမ်ပြည်၊ Mamit ခရိုင်၊ Reiek ကျေးရွာတွင် ကျင်းပသော Zofest 2018 ပွဲတော်ကြီး နောက်ဆုံးနေ့တွင် အထူးဧည့်သည်တော်ကြီးအဖြစ်တက်ရောက်ခဲ့သည့် ကလေးမြို့ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် Ebenezer Khawtinsiami (ခ) ဒေါ်ရှားမီးမှ ဇိုး (ချင်း) မျိုးနွယ်စုများသည် အနယ်နယ်အရပ်ရပ်ဒေသများတွင် သီးခြားစီနေထိုင်ကြသော်လည်း မိမိနေထိုင်သည့် နေရာတိုင်းသည် မိမိတို့နယ်မြေဖြစ်ကြောင်းပြောကြားခဲ့သည်။ (Khonuthug)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် ထုံးတမ်းစဉ်လာပိုင်ဆိုင်ထားသူနှင့်အရပ်စကားနားလည်မှု၊ ပိုင်ဆိုင်ထားသူတွေအတွက် အကာအကွယ်ပေးနိုင်မယ့် အချက်တွေကို ပြန်လည်ထည့်သွင်းစဉ်းစားပေးဖို့ အစိုးရနှင့် လွှတ်တော်ကို တိုက်တွန်းသွားမည်ဟု အမေရိကန် သံအမတ်ကြီး Scot Marcielမှပြောကြားခဲ့သည်။ (RFA)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၇ ရက်နေ့တွင် ပြင်ဦးလွင်မြို့ စစ်တက္ကသိုလ်စစ်ရေးပြကွင်း၌ကျင်းပသော စစ်တက္ကသိုလ် ဗိုလ်လောင်းသင်တန်း အမှတ်စဉ်(၆၀) သင်တန်းဆင်း ဂုဏ်ပြုစစ်ရေးပြ အခမ်းအနားသို့ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မဟာသရေစည်သူ မင်းအောင်လှိုင်မှ တက်ရောက်အမှာစကားပြောကြားခဲ့သည်။ အမှာစကားပြောကြားရာတွင် ပြည်သူ့ အကျိုးပြုလုပ်ငန်းမှန်သမျှကို "ပြည်သူသာ အဓိ ပြည်သူသာအဖ"ကဲ့သို့သဘောထားပြီး ဆောင်ရွက်ပေးကြရန်၊ တပ်မတော်ထဲတွင် ပြည်နယ်နှင့်တိုင်းဒေသကြီးအသီးသီးမှ တိုင်းရင်းသားများ စုစည်းနေထိုင် တာဝန်ထမ်းဆောင်ခြင်း ဖြစ်သည့်အတွက် မိသားစုစိတ်ဓာတ် မွေးမြူပြီး စည်းလုံးညီညွတ်စွာ နေထိုင်ကြရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ စုပေါင်းအားသည် ထုကိုရရှိစေပြီး ခိုင်မာမှုကိုပိုမိုရရှိစေကြောင်းပြောကြားခဲ့သည်။ (MM Time)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၂ ရက် နံနက်ပိုင်းက နေပြည်တော်ရှိ မြန်မာအပြည်ပြည် ဆိုင်ရာ ကွန်ဗင်းရှင်းဗဟိုဌာန -၂ တွင် ကျင်းပသည့် "ခွဲခြားဆက်ဆံမှုပျောက်ဖို့ ပိုင်းဝန်းလက်တွဲဆောင်ရွက်ဖို့" ခေါင်းစဉ်ဖြင့် အမျိုးသား အဆင့် အနာကြီးရောဂါ တိုက်ဖျက်ရေး ညီလာခံ - ၂၀၁၈၌ နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က တက်ရောက်၍ အမှာစကား ပြောကြားခဲ့သည်။ ညီလာခံတွင် အနာကြီးရောဂါ နှင့်ပတ်သက်သည့် ပတ်ဝန်းကျင်၏ မှားယွင်းသော အသိများကို ပြန်လည်တည်မတ်ရန်အတွက် ပြည်သူ့နီတိတွင် အသိပညာပေးထည့်သွင်း ဖော်ပြသွားရန် လိုအပ်ကြောင်းပြောကြားခဲ့သည်။ (Mizzima)
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၂ ရက်၊ နေပြည်တော်ရှိ USDP ရုံးချုပ်တွင် ကျင်းပပြုလုပ်သည့် ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီ အမျိုးသမီးညီလာခံ ဒုတိယနေ့ အဖွင့်မိန့်ခွန်းတွင်ယခင်အစိုးရအဆက်ဆက်ကတည်းက လူဦးရေ သန်း၁၀၀ ခန့်ကို ကျွေးမွေးနိုင်သည့် စိုက်ပျိုးရေး အခြေခံ အဆောက်အအုံများကို ဆောက်လုပ်ပေးထားခဲ့ပြီးဖြစ်သည်ဟု ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးသန်းဌေးမှ ပြောခဲ့သည်။ (Mizzima)

တိုင်းရင်းသားပါတီများ

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့တွင် မွန်ပါတီအမည်ဖြင့် တရားဝင်မှတ်ပုံတင်ခြင်းကို ခွင့်မပြုကြောင်း ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်နှင့် မွန်ပါတီ တည်ထောင်လိုသူများတို့ တွေ့ဆုံခဲ့ရာတွင် အသိပေးပြော ကြားခြင်းဖြစ်ကြောင်း ပါတီ တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး(၁) နိုင်လယ်တမမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ " မွန်ပါတီလို အမည်ပေးလိုက်မယ်ဆိုရင် မွန်တစ်မျိုးသားလုံးကို ကိုယ်စားပြုမယ့်အဓိပ္ပါယ် သက်ရောက်တဲ့အတွက် အခြားအခြားသော မွန်တွေထဲမှာ နောက်ထပ်ပါတီတည်ထောင်မယ်ဆိုရင် မွန်တွေကို ကိုယ်စားပြုတဲ့သဘောသက်ရောက်သွားလိမ့်မယ်လို့ ဆိုတယ်။ ဒါကြောင့် ဒီအမည်ဟာ အခြားသူတွေအတွက်အခက်အခဲ ဖြစ်လာစေနိုင်တယ်။ အဲဒီတော့ မွန်ပါတီအမည်ကို ကော်မရှင်အနေနဲ့ သဘောမတူဘူးဆိုတာ ရှင်းပြခဲ့တယ်" ဟုပြောခဲ့သည်။ (Mon New) (NMG)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဩဂုတ်လ ၁၁ ရက်နေ့တွင် ကော်မတီအဖွဲ့ဝင် ၁၇ဦးပါဝင်ပြီး အတည်ပြုထားသော 'Kachin State Party' အမည်ကို ပြည်ထောင်စု ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် (UEC)မှ ၎င်းအမည်သည် 'ပြည်သူ့တွေ့ကြား အငြင်းပွားဖွယ်များ ရှိလာစေနိုင်သည်' ဟု ပြောဆိုလာသောကြောင့် "ကချင်ပြည်နယ် ပြည်သူပါတီ" Kachin State People's Party လို့ ပြောင်းလဲပြီး မှတ်ပုံတင်လိုက်သည်ဟု ကချင်ပေါင်းစည်းရေးပါတီမှ ဒေါက်တာ တူးဂျာ ကပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#)) ([Kachin New](#))

အခြား

- ❖ တိုင်းမ်မဂ္ဂဇင်းမှ ၂၀၁၈ ခုနှစ်အတွင်း အထူးခြားဆုံး ပုဂ္ဂိုလ်အဖြစ်ရွေးချယ်ခဲ့ရာ ဆော်ဒီအာရေဗျ သတင်းသမား ဂျမားလ်ခါရှောဂီ၊ ဖိလစ်ပိုင်နိုင်ငံ ရက်ပ်လာ သတင်းဌာနမှ သတင်းသမား မာရီယာရီဆာနှင့် မြန်မာ နိုင်ငံမှ ရိုက်တာသတင်းထောက် ဝလုံးနှင့် ကျော်စိုးဦး၊ အမေရိကန်မှ ကပ္ပိတယ်ဂေဇက် သတင်းစာတို့ကို ရွေးချယ်ခဲ့သည်။ "သတင်းလွတ်လပ်ခွင့်ရဲ့ အရေးပါမှုနဲ့ ဒီကနေ့ခေတ် ဖိအားပေးမှုတွေခံနေရတဲ့ သတင်းသမားတွေအနေနဲ့ အကျပ်အတည်းတွေကြားက အလုပ်လုပ်နေကြတာကို လူအများ အလေးထား၊ ဂရုပြုလာစေဖို့ ကြိုးစားတဲ့အနေနဲ့ အခုလို တတ်နိုင်တဲ့ဘက်က ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်လုပ်နိုင်အောင် ကျနော်တို့ ကြိုးစားတာပါ။"အမှန်တရားကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သူတွေအဖြစ် Time မဂ္ဂဇင်းကြီးက ရွေးချယ်ခဲ့သူတွေနဲ့ပတ်သက်လို့ Time မဂ္ဂဇင်းရဲ့ အမှုဆောင် အယ်ဒီတာ Sam Jacobs မှပြောခဲ့သည်။([MM Time](#)) ([VOA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၂ ရက်နေ့တွင် မြစ်ကြီးနားမြို့မနောကွင်းတွင် အမျိုးသမီးများအကြမ်းဖက်မှုပျောက်ရေးအတွက် ထာဝရ ဖဲကြိုးဖြူ ရုပ်ရှင်ပွဲတော်ကို ကျင်းပခဲ့ပြီး ယခုနှစ် ဆောင်ပုဒ် အနေဖြင့် အမျိုးသမီးများအပေါ်အကြမ်းဖက်မှု ပျောက်ရေး ဥပဒေဖြင့်ကာကွယ်ပေး ဆိုသည် ဆောင်ပုဒ်ကို အသုံးပြုခဲ့သည်။ ([KachineNews](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၄ ရက်နေ့တွင် ချင်းပြည်နယ်တီးတိန် (ဖိုမီး) အဖွဲ့မှ ကက်သလစ်ခရစ်ယာန်ဘုန်းတော်ကြီး Rev.Fr. Joseph Thang Nen Zo Mung ဦးဆောင်သည့် အဖွဲ့ဝင်များက ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် မင်းအောင်လှိုင်အား ချင်းသူရဲကောင်းဘွဲ့ (Gal Hang Pah Tawi Na Award) ကို ချီးမြှင့်ပေးအပ်ခဲ့သည်။ ([MMTime](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် သာသနာရေးနှင့် ယဉ်ကျေးမှုဝန်ကြီး သူရဦးအောင်ကိုမှ အစွန်းရောက်ဘာသာတရားတစ်ခုဟုသုံး သုံးစွဲခဲ့သည်အပေါ် သာသနာရေး ဝန်ကြီးဌာနမှ ရည်ရွယ်ချက်ရှိရှိသုံးနှုန်းတာမဟုတ်ပဲ ဘာသာအသီးသီးရဲ့ ဘာသာရေးအယူအဆ ပြင်းထန်သူတွေကိုသာ ညွှန်းဆိုသုံးနှုန်းခဲ့တာဖြစ်သည့်ဟု ကြေငြာချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([RFA](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၇ ရက်နေ့တွင် သာသနာရေးဝန်ကြီးသူရဦးအောင်ကိုအား နိုဝင်ဘာ ၂၇ ရက်က ပြုလုပ်ခဲ့သည့် မြိုင်ကြီးငူ ဆရာတော်၏ စာပေ အခမ်းအနားတွင် ဘာသာရေး ဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များအား ဆရာတော်ကြီးများထံလျှောက်ထားရာတွင် သုံးနှုန်းခဲ့သည့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံသို့ ရောက်ရှိနေသည့် ရိုဟင်ဂျာနှင့်ပတ်သက်၍ အစွန်းရောက် ဘာသာကြီး တခုဟု သုံးနှုန်းခဲ့မှုအပေါ် အကြီးအကဲများက ခေါ်ယူ သတိပေးခဲ့သည်။ [\(Irrawaddy\)](#)

ရခိုင်

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံရှိ ဒုက္ခသည်စခန်းများအတွင်းရှိ ဒုက္ခသည်များအား ည ၈ နာရီနောက်ပိုင်း အပြင်မထွက်ရန်၊ လူစုလူဝေးမပြုလုပ်ရန်နှင့် အသံချဲ့စက်များ အသုံးမပြုရန် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် တပ်မတော်ဘက်မှ ညွှန်ကြားခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ပဋိပက္ခမှာ တာဝန်ရှိသူတွေကို ရာဇဝတ်ကြောင်းနဲ့ တရားစွဲဆိုရန် ဝါရှင်တန်အခြေစိုက် PILPG ခေါ် ပြည်သူ့ နိုင်ငံတကာ ဥပဒေ မူဝါဒအဖွဲ့က ထုတ်ပြန်သည့် အစီရင်ခံစာတွင် ဖော်ပြခဲ့သည်။ အဆိုပါ အစီရင်ခံစာသည် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ကို ထွက်ပြေးခဲ့ကြသည့် ဒုက္ခသည် တစ်ထောင်ကျော်အား တွေ့ဆုံမေးမြန်းခဲ့ပြီး မြန်မာစစ်တပ်ဟာ လူသားအဖြစ်ကို ဆန့်ကျင်သည့် ရာဇဝတ်မှု၊ စစ်ရာဇဝတ်မှုနှင့် လူမျိုးတုံးသတ်ဖြတ်မှုတွေကို ကျူးလွန်ခဲ့သည်ဟု ယုံကြည်ရသည့် အချက်အလက်များတွေ့ရှိခဲ့သည်ဟု အစီရင်ခံစာတွင် ဖော်ပြခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်ဆိုင်ရာအကြံပြုချက်များအပေါ် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရေးကော်မတီနှင့် ကုသမဂ္ဂအဖွဲ့အစည်းများ၊ မိတ်ဖက် အဖွဲ့အစည်းများ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးပွဲ ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ အဆိုပါဆွေးနွေးပွဲကို ရခိုင်ပြည်နယ်ဆိုင်ရာ အကြံပြုချက်များအပေါ် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရေး ကော်မတီ ဥက္ကဋ္ဌ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေး တက်ရောက်၍ ညှိနှိုင်းဆွေးနွေး အမှာစကားပြောကြားခဲ့သည်။ ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် လက်ရှိချိန်ထိ NVC ကတ်များအား စုစုပေါင်းလူဦးရေ ၁၃၂၅၅ ဦးထုတ်ပေးပြီး ၎င်းတို့အနက် နိုင်ငံသား ၂၇၅ ဦး၊ ပြုနိုင်ငံသား ၄၄၁ ဦးနှင့် ၎င်းတို့၏ကလေးများ ၅၇၆ ဦးအား ပြုနိုင်ငံအဖြစ် တည်ဆဲ ဥပဒေနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ပြီးစီးခဲ့ကြောင်း၊ နေရပ်စွန့်ခွာသူများ အနေဖြင့် ၎င်းတို့၏အနာဂတ်အတွက် National Verification Process မှ တဆင့် ဆောင်ရွက်နိုင်ရေး တိုက်တွန်း လိုပါကြောင်း၊ လွတ်လပ်စွာ လှုပ်ရှားသွားလာခွင့်မှာလည်း အထောက်အထား တစ်ခုခုပါရှိပါက သွားလာနိုင်ကြောင်း၊ လူ့အသိုင်းအဝန်း နှစ်ခုအကြား လူမှု သဟဇာတ မျှတရေးအတွက်လည်း စကားဝိုင်းဆွေးနွေးမှုများ၊ အမျိုးသမီးဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရေး စင်တာများမှ တစ်ဆင့် ဆောင်ရွက်နေကြောင်း ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေးမှ ပြောခဲ့သည်။ ([MOI](#))
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ် မောင်တောမြို့နယ် အမှတ် (၁) ဝင်/ထွက်စခန်း (POE) ခမ်းမဆောင်၌ နှစ်နိုင်ငံအလံတင် အစည်းအဝေးပြုလုပ်ပြီး ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နိုင်ငံသားများသည် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နိုင်ငံမှ မြန်မာနိုင်ငံသို့ ရေလမ်းကြောင်းဖြင့် ရောက်ရှိလာသည့် အမျိုးသား ၁၄ ဦး၊ လွတ်မြောက် အကျဉ်းသား သုံးဦးတို့အား ပြည်နှင့် လွှဲပြောင်းပေးခဲ့သည်။ ([MOI](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂၉ ရက်နေ့က ဖမ်းဆီးခဲ့သည့် မွတ်စလင် ဒုက္ခသည် ၃၈ ဦးကို တပ်မတော်ရေယာဉ်ဖြင့် ပြန်လည်ပို့ဆောင်ခဲ့ရာတွင် စစ်တွေမြို့၊ သဲချောင်းကျေးရွာကို ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် ပြန်လည် ရောက်ရှိခဲ့သည်။ နိုဝင်ဘာ ၁၆ရက်၊ ၂၇ရက်၊ ၂၉ရက် တို့တွင် လှေနဲ့ထွက်ပြေးသူများကို ဖမ်းဆီးရမိပြီး ယခု ပြန်လည်ပို့ဆောင်သူများသည် တတိယမြောက် ဖမ်းဖီးရမိသူများ ဖြစ်သည်။ [\(RFA\) \(RFA\)](#)

နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေး

- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၄ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် နေပြည်တော် ၊ ရုံးအမှတ် (၂၃)၊ အစည်းအဝေးခန်းမ၌ ရခိုင်ပြည်နယ်ဆိုင်ရာ အကြံပြုချက်များအပေါ် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရေး ကော်မတီနှင့် ကုလသမဂ္ဂ အဖွဲ့အစည်းများ၊ မိတ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးပွဲကိုကျင်းပခဲ့သည်။ အစည်းဝေးတွင် ရခိုင်ပြည်နယ်ဆိုင်ရာ အကြံပြုချက်များအပေါ် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရေး ကော်မတီ ဥက္ကဋ္ဌ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေး တက်ရောက်၍ ညှိနှိုင်းဆွေးနွေး အမှာစကား ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ ဗြိတိန်သံအမတ် Mr. Dan Chugg နှင့် အမေရိကန်သံအမတ် Mr. Scott Marciel တို့ နှစ်ဦး ဒီဇင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့မှ ၅ ရက်နေ့အထိ မြစ်ကြီးနားသို့ အလည်အပတ် ခရီးစဉ် အဖြစ် သွားခဲ့သည်။ သံအမတ် နှစ်ဦးမှ ကချင်နစ်ခြင်းခရစ်ယာန်အဖွဲ့ချုပ် KBC ဥက္ကဋ္ဌ Rev. Dr. Hkalam Samon နှင့် တွေ့ဆုံခဲ့ပြီး သံအမတ် နှစ်ဦးအား KBC ဥက္ကဋ္ဌမှ မြန်မာပြည် ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် ပတ်သတ်ပြီး အစိုးရနှင့် တိုင်းရင်းသားတော်လှန်ရေး အဖွဲ့အစည်းများ အကြား ခေါင်းဆောင် အချင်းချင်း တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုရန် လိုအပ်နေကြောင်း ငြိမ်းချမ်းဆိုင်ရာ မှတ်ချက်အဖြစ် ပြောကြားခဲ့သည်။ ကချင်နိုင်ငံရေးပါတီများနှင့် Palm Spring Hotel တွေ့ဆုံရာတွင်လည်း ကချင်ပေါင်းစည်း ပါတီဖြစ်သော Kachin State Party မှ KIO ထိန်းချုပ်နယ်မြေအတွင်းရှိ စစ်ရှောင်ပြည်သူများအား ကူညီပေးရေး၊ တရုတ်ဆက်ဆံရေး ရုံးဖွင့်လှစ်ထားသကဲ့သို့ အမေရိကန်နှင့် UK ဆက်ဆံရေးရုံးများ ဖွင့်လှစ်စေလိုကြောင်း အကြံပြုခဲ့သည်။ လီဆူအမျိုးသား ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးပါတီ LNDP မှလည်း KIO မှ ဆပ်ကြေး ကောက်နေခြင်းများအား ရပ်ပေးရန် လိုလားကြောင်း တင်ပြပြောဆိုခဲ့သည်။ ထို့နောက် သံအမတ် နှစ်ဦးမှ အစိုးရပြင်ဆင်ပြဌာန်လိုက်သော မြေလွတ်မြေရိုင်းဥပဒေကို ပြန်လည်ပြင်ဆင်ရန်နှင့် အဖွဲ့အစည်းများ၏ အကြံပြုမှတ်ချက်များနှင့် လိုလားချက်များကို ကူညီနိုင်ရေး လုပ်ဆောင်သွားမည် ဖြစ်ကြောင်း ပြောဆိုခဲ့သည်။ ထို့ပြင် ခရီးစဉ်အတွင်း ကချင်ပြည်နယ် အခြေစိုက် သတင်းမီဒီယာများ၊ အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများနှင့် တွေ့ဆုံခဲ့ပြီး ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် ပြန်လည် ထွက်ခွာခဲ့သည်။ ([Kachinnews](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၄ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် နေပြည်တော်ရှိ ဇေယျာသီရိ ဝိမာန်၌ ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် မင်းအောင်လှိုင် သည် တရုတ်နိုင်ငံ ယူနန်ပြည်နယ် ပါတီကော်မတီ၊ အတွင်းရေးမှူး မစ္စတာ ချန်းဟောင်းနှင့် တွေ့ဆုံခဲ့ပြီး ယူနန်ပြည်နယ်၏ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု အခြေအနေ၊ နှစ်နိုင်ငံ တပ်မတော် နှစ်ရပ်အကြား ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှု ပိုမိုတိုးတက်ခိုင်မာအောင် ဆောင်ရွက်နေမှု အခြေအနေများ၊ နှစ်နိုင်ငံအကြား ခိုင်မာသည့် ကုန်သွယ်မှုဖြစ်စေရေး၊ နယ်စပ်ဒေသလုံခြုံရေး၊ တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေး၊ နယ်စပ် ဒေသတွင် နေထိုင်သည့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် ပညာရေးကဏ္ဍ၊ ကျန်းမာရေးကဏ္ဍနှင့် လမ်းပန်း ဆက်သွယ်မှု ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး ကဏ္ဍများတွင် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရေး၊ မြန်မာနိုင်ငံတွင် ပြည်သူများမှ ရွေးချယ်သည့် ပါတီစုံဒီမိုကရေစီလမ်းကြောင်းပေါ်၌ လျှောက်လှမ်းနေမှု အခြေ အနေများ၊ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ် အခြေအနေများနှင့် တပ်မတော်နှစ်ရပ်အကြား ချစ်ကြည်ရေးခရီး စဉ်များ အပြန်အလှန် သွားရောက်ရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များ အပြန်အလှန် ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ ([MOI](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၄ ရက်နေ့ နံနက် ၁၁ နာရီခန့်တွင် နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၌ နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နှင့် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အစွဲရေး သံအမတ်ကြီး H.E.Mr.Ronen Gilor တို့ တွေ့ဆုံခဲ့ပြီး နှစ်နိုင်ငံ အစိုးရပိုင်းဆက်ဆံရေးနှင့် ပြည်သူများအကြား ထိတွေ့ဆက်ဆံမှု မြှင့်တင်ရေး၊ စိုက်ပျိုးရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ သက်မွေးဝမ်းကျောင်း ပညာရေးဆိုင်ရာ ကဏ္ဍများ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးဆွေးနွေးခဲ့သည်။ ([MOI](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၆ ရက်နေ့ နံနက် ၁၀ နာရီခန့်တွင် နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံခြားရေး ဝန်ကြီးဌာန၌ နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နှင့် မြန်မာနိုင်ငံ ဆိုင်ရာ ပြင်သစ် သံအမတ်ကြီး H.E. Mr. Christian Lechery တို့တွေ့ဆုံခဲ့ပြီး မြန်မာ-ပြင်သစ် နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု တိုးမြှင့်ရေးကိစ္စရပ်များ အထူးသဖြင့် စိုက်ပျိုးရေး၊ ရေအရင်းအမြစ် စီမံခန့်ခွဲမှု၊ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာရေးနှင့် စွမ်းအင်ကဏ္ဍတို့နှင့် ပတ်သတ်ပြီး ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ ([MOI](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် လူမှုကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေး နှင့် တရုတ်သံအမတ်ကြီး Mr. Hong Liang တို့သည် ရခိုင်ပြည်နယ် အရေးကိစ္စနှင့် ပတ်သတ်ပြီး တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခဲ့သည်။ တရုတ်သံအမတ်ကြီးမှ ရခိုင်ပြည်နယ်အရေးနှင့် ပတ်သတ်ပြီး မြန်မာအစိုးရ၏ လုပ်ဆောင်မှုများအား ဆက်လက်ထောက်ခံသွားမည့် အကြောင်းပြောကြားခဲ့သည်။ ထို့အပြင် အတိုင်ပင်ခံ ပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဦးဆောင်သည့် ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း လူသားချင်းစာနာမှု ကူညီထောက်ပံ့ရေး၊ ပြန်လည်နေရာချထားရေး နှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေး စီမံကိန်း (UEHRD) အား တရုတ်သမ္မတမှ ကျပ်ငွေ သိန်း ၂၀၀၀ ခန့် ပေးအပ်ခဲ့သည်။ ([MMTime](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၂) ၊ ဒီဇင်ဘာလ ၊ ၂၀၁၈

- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၉ ရက်နေ့တွင် မြန်မာအစိုးရက ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး၊ တည်ငြိမ် အေးချမ်း ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးတို့ကို ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် အမျိုးသား အစီအစဉ်တစ်ရပ်အနေဖြင့် ဖွဲ့စည်းခဲ့သည့် လွတ်လပ်သော စုံစမ်းစစ်ဆေး ရေးကော်မရှင်လွတ်လပ်သောစုံစမ်းစစ်ဆေးရေးကော်မရှင်(ICOE) ဥက္ကဋ္ဌနှင့် အဖွဲ့ဝင်များ မြန်မာနိုင်ငံသို့ ရောက်ရှိခဲ့သည်။ ဒီဇင်ဘာလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ICOE ဥက္ကဋ္ဌမှ ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် အကြမ်းဖက် တိုက်ခိုက်မှုများ ဖြစ်ပွားပြီးနောက် လူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်ကြောင်း စွပ်စွဲချက်များနှင့် ယင်းနှင့် ဆက်နွယ်သည့် ကိစ္စရပ်များ စုံစမ်းစစ်ဆေးသွားရန်အတွက် အချက်အလက်များ စုဆောင်းတင်သွင်းနိုင်ကြောင်း မီဒီယာများမှ တဆင့် အသိပေးကြေညာသည့် အခမ်းအနား ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ ([MOI](#)) ([MOI](#)) ([RFA](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာ ၁၀ ရက်နေ့ နံနက် ၉ နာရီခွဲခန့်တွင် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အမေရိကန် သံအမတ်ကြီး မစ္စတာ စကော့မာစီရယ်လ်အား နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၌ လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး မြန်မာနိုင်ငံ၏ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်၊ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဒီမိုကရေစီ အသွင်ကူးပြောင်းရေး၊ အမေရိကန် ပြည်ထောင်စု Peace Corps အဖွဲ့မှ လုပ်အားပေးများ၏ အခြေခံပညာ ဆရာ/ ဆရာမ များအား အင်္ဂလိပ်စာစွမ်းရည် မြင့်မားရေးအတွက် လာရောက်သင်တန်းပို့ချပေးနေမှုအခြေအနေ၊ လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေးအပါအဝင် မူးယစ်ဆေးဝါးသုံးစွဲသူများအား ပြန်လည် ထူထောင်ရေးနှင့် ပြန်လည်ပေါင်းစည်းရေး စသည့်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး စီမံကိန်းများတွင် အကူအညီဆက်လက် ပေးအပ်ရေး ကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည် ([MOI](#))
- ❖ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက် တွင် နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့်နှင့် ဇနီး ဒေါ်ချိုချို တို့၏ ဖိတ်ကြားမှုဖြင့် တရားဝင်ချစ်ကြည်ရေး ခရီးစဉ်အဖြစ် ရောက်ရှိလာသော အိန္ဒိယသမ္မတ ရှရီနမ် နက်သ်ကိုဗင့်နှင့် ဇနီး ရှရီမတီဆာဗီးတာကိုဗင့်တို့က အိန္ဒိယအစိုးရမှ ပေးလှူသည့် ဒုက္ခသည်များ အသင့်နေထိုင်နိုင်သော နေအိမ် အလုံး ၅၀ ကိုပေးလှူခဲ့သည်။ ထို့အပြင် ရခိုင် အရေးကိစ္စနှင့်ပတ်သတ်ပြီး ဒုက္ခသည်များ ပြန်လည် လက်ခံရေး ကိစ္စ၊ ပညာရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များ အပါအဝင် နှစ်နိုင်ငံအကြား ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်နေသော ကိစ္စများကိုလည်း ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ ([Mizzima](#)) ([MMTime](#))